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Vážení spoluobčané,
skončilo období dešťů 
a nastal čas letních ve-
der. Zároveň ale nastal 
čas oprav vydatnými 
dešti například poniče-
ných chodníků, ze kte-

rých se staly v některých místech klapající 
překážkové dráhy. V současné době ovšem 
probíhá  čilý stavební ruch i na mnoha dal-
ších místech v našem městě. Bohužel rekon-
strukce a opravy komunikací doprovází ob-
vykle i nezbytné uzavírky a  objížďky, které 
nám všem komplikují život. Proto nám ne-
zbývá, než se těšit, že po prázdninách bude 
v ulicích zase o něco lépe. 
Nejen opravy, ale i ukončení celé řady do-
pravně stavebních prací se teď chýlí ke kon-
ci. Například je to oprava páteřní komunika-
ce ulice Malinovského v Radíkově za téměř 
30 milionů, která zakončí rekonstrukci cest-
ní sítě v Radíkově, na konci srpna pak skončí 
rekonstrukce ulice Přichystalova v Novém 
Světě. Vedle toho se dokončuje řada menších 
akcí na celém území města Olomouce, jako 
jsou nová místa pro přecházení (například 
u hotelu Flora), rekonstrukce Darwinovy 
ulice na Svatém Kopečku nebo ulice U Po-
toka v Holici, kde se občané prakticky po 
padesáti letech dočkali nového asfaltového 
povrchu. A v polovině července také začala 
dlouho požadovaná rekonstrukce ulice Ko-
žušanské v Nemilanech. 
V průběhu jara i počátkem léta prodělávají 
změnu i olomoucké parky. Nejprve v Ru-
dolfově aleji proběhla první etapa její obnovy 
a rovněž se konaly rozsáhlé stavební úpravy 
cestní sítě. Pokračovat se bude ve Smetano-
vých sadech v části směrem k Vídeňské ulici 
a připravuje se podzimní výsadba nových 
kaštanů v počtu 165 ks. Prostředí v parcích 
zároveň významně zpříjemnilo zprovozně-
ní kavárny Fontána, kterou zrekonstruoval 
soukromý investor, a nabídl tím návštěvní-
kům parků relaxaci a příjemné posezení.
Nabídku svým návštěvníkům zatraktivnila 
také Zoo na Svatém Kopečku, která otevřela 
zcela unikátní společný výběh pro medvě-
dy a vlky a momentálně se připravuje na 
rekonstrukci vchodu do Zoo a výzkumného 
centra pro lemury v rámci společného pro-
jektu se Zoo v polském Opole.
Na závěr bych chtěl všem Olomoučanům 
popřát hezké prázdniny a požádat je záro-
veň o trochu trpělivosti, pokud narazí na 
nějakou uzavírku nebo objížďku kvůli sta-
vební činnosti v našem městě. 
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Tyto noviny distribuuje Česká pošta, s.p. V případě, že vám nedošly do schránky, 

uplatněte reklamaci u svého poštovního doručovatele. Nebo volejte na telefon 608 769 595 (pan Marek).

Reklamace a stížnosti na distribuci uplatňujte nejpozději do 30. 7. 2010.
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Šerpové vynášeli sudy piva na Svatý Kopeček

Jejich úkolem bylo dopravit náklad na 
speciálním šerpovském nosiči do cíle, 
který byl u Zoo Olomouc na Svatém Ko-
pečku. To se nakonec podařilo 68 týmům, 
které si odnesly mimořádný zážitek 
a k tomu 60 piv. Netradiční závod zvlá-
dl i tým hokejistů HC Olomouc, který si 
tím zpestřil letní přípravu. V cíli rozdali 
nadšeným fanouškům stovky autogra-

mů, a to už se k nim připojil i olomoucký 
kapitán Richard Brančík.
I přesto, že o prvenství v tomto závodě 
až tolik nejde, je čas nejrychlejšího týmu 
úctyhodný. Pětikilometrovou trať s prud-
kým stoupáním zdolal tým Šikulové v čase 
00:55:25 hod. Za svůj výkon si jeho členové 
odnesli 240 piv. Tým olomouckých hokejis-
tů ve složení Jakub Bartoň a Tomáš Zbořil 
se v početném startovním poli neztratil, 
obsadil pátou pozici. „Skvěle jsme si to s Ja-
kubem užili, a navíc jsme dosáhli dobrého 
času. Jde vidět, že letní příprava na suchu 
splnila svůj účel,“ zhodnotil závod s úsmě-
vem Tomáš Zbořil. „Bylo to opravdu hodně 
náročné, zvláště v tom vedru,“ dodal další 
ze soutěžících Jan Balga.   (lk)

Vánoční strom pro Olomouc nemusí po-
cházet odněkud z hor. Už vloni se radnice 
rozhodla jít jinou cestou, na níž letos nava-
zuje. Město vyzvalo Olomoučany, aby sami 
nabídli k tomuto prestižnímu svátečnímu 
účelu strom. Vloni tak na Horním náměstí 
stál krásný strom z areálu Gymnázia Čaj-
kovského. Nešlo přitom o žádného chudáč-
ka, o čemž svědčí i jeho pozdější vítězství 
v anketě zpravodajského serveru iDnes.cz 
o nejkrásnější vánoční strom České repub-
liky. Také letos se tedy radnice obrací na 
obyvatele města, aby sami nabídli další jeh-

ličnan. Výhodou je, že může jít, jako zrovna 
v loňském případě, o strom, který by i bez 
ohledu na Vánoce musel být pokácen, a že 
navíc pochází přímo z našeho města. 
Máte-li tedy na svém pozemku právě ta-
kový vhodný strom, zašlete do 30. září 
své nabídky na adresu Radim Schubert, 
vedoucí oddělení kultury, odbor vnějších 
vztahů a informací, Magistrát města Olo-
mouce, Dolní náměstí 1, 779 11 Olomouc, 
či na telefon 585 513 420 nebo 721 471 834, 
případně na e-mail radim.schubert@olo-
mouc.eu.  (mf) 

Olomoucké občanské sdružení Pamato-
váček, které je kontaktním místem České 
alzheimerovské společnosti, se zapojilo 
do projektu Dny paměti. Cílem projek-
tu je vyšetřit paměť co největšího počtu 
lidí v riziku demence, tedy spoluobčanů, 
kteří mají jakékoliv potíže s pamětí. Kva-
lifikovaný odhad postižených některou 
z forem demence je cca 130 000 až 150 000 
a léčeno je přitom jen asi 12 000. Projekt 
začal v červnu a jeho trvání není časo-
vě omezeno. Navazuje na podobné akce 
z několika minulých let. 
V rámci Dnů paměti provádí vyšetření 
proškolená zdravotní sestra, která má 
zkušenosti s částí populace postiženou 
chorobou či jinou formou demence. K vy-
šetření není zapotřebí doporučení lékaře. 
Každý zájemce je formou testů ohodnocen 
a v případě potřeby je mu dle výsledku 

doporučena návštěva specialisty. Dny pa-
měti, jak ukazují dosažené výsledky, znač-
ně zvyšují záchyt rizikových osob. Počet 
včas vyšetřených pacientů tak umožňuje 
včasné zahájení cílené léčby. Zájemci se 
mohou přihlásit v kontaktním místě na 
adrese Karafiátová 5, Olomouc, případ-
ně na telefonních číslech 585 426 110, 
732 452 596. Kontaktními osobami jsou 
Eva Klevarová a Ivana Štěpánová.
Denní centrum pro nemocné Alzheime-
rovou chorobou v Olomouci v Karafi-
átově ulici bylo otevřeno vloni s pod-
porou Sstatutárního města Olomouce. 
„Tato nemoc sužuje mnoho našich spo-
luobčanů, podpořit otevření tohoto cen-
tra a ulehčit život klientům i těm, kteří 
s nimi snášejí těžký osud, bylo naší po-
vinností,“ dodává náměstek primátora 
Ladislav Šnevajs.  (mf)

Nabídněte městu vánoční strom

Pamatováček se zapojil do Dnů paměti 

Unikátní závod Radegast Olomoucký
šerpa zažila Velká Bystřice u Olo-
mouce. Do boje s obtížnou tratí 
a padesátilitrovým sudem s pi-
vem Radegast na zádech se pustilo 
70 dvoučlenných týmů. 
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Nové služby vodáren 
usnadňují život

� Nové elektronické služby  nabízí zákaz-
níkům společnost MORAVSKÁ VODÁ-
RENSKÁ, a.s. (MOVO). Patří mezi ně na-
příklad osobní zákaznický účet, dostupný 
na webových stránkách MOVO, na adrese 
www.smv.cz. Ten zákazníkům umožní ne-
jen nepřetržitý přístup k informacím, ale 
zejména pak kontrolu jejich výdajů. Zákaz-
níci získají přehled nejen o spotřebě vody, 
ale o všech svých fakturách, odečtech vodo-
měru ve svém odběrném místě, stejně jako 
možnost nahlásit změnu smluvních údajů, 
výši placených záloh nebo možnost doručit 
samoodečet vodoměru atd. Další novinkou 
jsou elektronické faktury. Faktura je zasílá-
na na uvedenou elektronickou adresu jako 
příloha e-mailové zprávy ve formátu PDF. 
O aktivaci této služby lze požádat na lince 
800 100 063 nebo e-mailem na zc@smv.cz
či osobně v zákaznickém centru MOVO. 
Novinkou je způsob platby za vodu přes 
terminály SAZKY, které jsou u čerpacích 
stanic, v nákupních centrech, prodejnách 
tabáku apod.  (red) 

Olomoučané se od poloviny července mohou zbavit 
velkoobjemového odpadu na sběrových dvorech a ještě 
být odměněni slevovým poukazem na nákup v prodej-
nách ASKO nábytek a Kuchyně ORESI. Místo nesprávného 
odkládání velkoobjemového odpadu ke kontejnerům na 
směsný odpad či na nepovolené skládky se ho může člo-
věk zbavit bezplatně na některém ze sběrových dvorů od 
úterý do soboty v provozní době 9 –13 a 13.30 –17 hodin.
Zde za dovezený odpad získají Olomoučané bonusový 
poukaz na 10 procentní slevu na nákup.  (red) 

ZA ODPAD DOSTANETE SLEVU
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Vlci a medvědi spolu. Jako v kanadské přírodě

INZERCE

Projekt, který stál 9,3 milionu korun, fi-
nancovala Zoo Olomouc se statutárním 
městem Olomouc.
„Nový výběh pro medvědy a vlky se ani 
v nejmenším starému nepodobá. Vznikl 
v prostoru velkém více než jeden a půl 
hektaru. Členitý terén se svahy, po-
rostlý smrky s protékajícím potůčkem 
dokresluje kanadskou krajinu. Společ-
ně s párem medvědů baribalů zde žĳe 
i skupina čtrnácti arktických vlků. Oba 
druhy šelem si od začátku roku zvyka-
jí na nový výběh,“ uvedla mluvčí zoo 
Hana Labská. Výběh je naprostým uni-
kátem. Společně lze totiž tyto dvě šel-

my jinak vidět pouze ve volné přírodě. 
„Když jsme se poprvé doslechli o zá-
měru vybudovat společný výběh těchto 
dvou živočišných druhů, první, co nás 
zajímalo, bylo, jestli spolu medvědi s vl-
ky vydrží fungovat, aniž by se sežrali,“ 
zavzpomínal na první reakce zástupců 
města ve svém projevu primátor. „Teď 
vidíme, že vedle sebe můžou existovat 
celkem bez problémů. Navíc má výběh 
obrovskou výhodu pro rodiče, kteří už 
nebudou muset smutným dětským očím 
vysvětlovat, že medvěd spí a že ho holt 
dnes neuvidí,“ dodal s úsměvem. 
Výběh vlků a medvědů není jedinou no-
vinkou. Ta další, zatím ve fázi příprav, 
je spolupráce se zoo v polské Opoli. 
V rámci této spolupráce chce olomouc-
ká zoo získat evropskou dotaci, za níž 
by postavila zcela nově pojatý vstup do 
areálu, jehož součástí bude i expozice 
lemurů. Olomoucká i opolská zoo se 
navíc budou vzájemně ve svých zemích 
propagovat.  (mf) Primátor Martin Novotný a ředitel Zoo Radomír Habáň
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Mimořádně atraktivním a evropsky 
unikátním společným výběhem med-
vědů a vlků zpestřila svou nabídku 
olomoucká zoo. Výběh slavnostně 
otevřel 25. června spolu s ředitelem 
zoo Radomírem Habáněm i primátor 
města Martin Novotný. 
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Kulturní program:

Marie ROTTROVÁ se skupinou NEŘEŽ, 
Aneta LANGEROVÁ, 

Martin CHODÚR, 
skupina NIGHTWORK, 

unikátní bubenická show  JUMPING DRUMS, 
travesti show – skupina SCREAMERS, 

skupina FLERET s Jarmilou ŠULÁKOVOU, 
Yvetta SIMONOVÁ , 

přehlídka národopisných souborů 
s mezinárodní účastí 
(Keňa, Mauricius...),
Karel HEGNER  s cimbálovou muzikou, Karel ZICH Revival, 

loutkové pohádky pro děti …. 

2010
28. – 29. srpna 2010 v Náměšti na Hané (18. ročník)

HHanácké slavnostianácké slavnosti
Agentura GONG, Na Šibeníku 3, 779 00 Olomouc, tel./fax: 585418186, e-mail:gong@volny.cz, www.gong.ic.cz

aneb „Osmnácté hanácké open-air festival“

…. autosalon v přírodě, 
atrakce pro děti, lunapark, 

bohaté občerstvení a další …

Akce se koná pod záštitou hejtmana Olomouckého kraje
a primátora statutárního města Olomouce ...
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Město rozhodlo o snížení daně z nemovitosti

Přibližně před rokem museli zastupitelé 
města Olomouce přistoupit k velmi ne-
populárnímu kroku, a to ke změně sazeb 
daně z nemovitosti. Museli tak reagovat 
na skutečnosti, které zapříčinily sníže-
ní daňových příjmů města. Nejzásad-
nějšími byly především novela zákona 
č. 234/2000 Sb. o rozpočtovém určení 
daní, díky které Olomouc dostává nyní 
o cca 150 milionů korun každoročně 
méně, a také reálné projevy globální 
ekonomické krize, kdy všechny prognó-
zy stanovovaly meziroční pokles mezi 
100 a 150 miliony korun. Vedení města 
muselo samozřejmě reagovat a učinit 
veškerá možná opatření pro zajištění vy-
rovnaného rozpočtu. Byla přĳata úspor-
ná opatření, došlo ke snížení objednávek 
veřejných služeb, snížily se náklady na 
provoz magistrátu, došlo k prodeji zbyt-
ného majetku města, ale přesto nebylo 

možné těmito kroky 
plně vykompenzo-
vat hrozící propad 
příjmů. Proto byl 
pro jednání Zastu-
pitelstva města Olo-
mouce připraven 
materiál týkající se 
právě daně z nemo-
vitosti. Po dlouhém 
projednávání pak 
došlo po dlouhých 
dvanácti letech ke 
změně jednotlivých 
sazeb, kdy celá Olo-
mouc byla zařazena 
pod společný ve-
likostní koeficient 
3,5 (což je zákonem 
stanovená hodnota 
pro město velikosti 
Olomouce) a došlo 
k použití místního 
koeficientu 2, kdy 
zákon dává rozmezí 
od 2 do 5. Byl tedy 
využit koeficient 
s nejnižší hodnotou. 
Zastupitelé si sice 
byli vědomi nepo-
pulárnosti této úpra-
vy, ležela však na 
nich zodpovědnost 
za udržení zdravé 
ekonomiky města, 
a proto nepřistou-
pili k nejjednoduš-
ší, ale krátkozraké 

variantě řešení, tj. zadlužení rozpočtu 
provozním úvěrem. Toto rozhodnutí by 
bylo sice zdánlivě pro občany bezbolest-

né, ale vyřešilo by situaci města jen na 
krátké období a výrazně by zkompliko-
valo chod města v budoucích letech.
Nyní již víme, že dopady ekonomické kri-
ze nejsou tak drastické, jak se jevilo před 
rokem, a členové Rady města Olomouce 
a následně i zastupitelé byli seznámeni 
s ekonomickými údaji, které zobrazova-
ly meziroční srovnání daňových příjmů 
období před krizí s letošním rokem. Da-
ňové příjmy města nezaznamenávají tak 
dramatický pokles, jak uváděly prognó-
zy z loňského roku. Ekonomická situace 
se zdá být stabilizovaná, a jak vyplývá 
ze zprávy ČNB, podpořené výrokem bý-
valého premiéra Fišera, nárůst HDP celé 
republiky se nyní očekává okolo 1,4 %. 
Jsem přesvědčen, že daňové zatížení má 
být vždy minimální, pouze v míře ne-
zbytné pro zajištění potřebných služeb, 
které jsou státem nebo městem poskyto-
vány. Proto byl pro jednání Zastupitel-
stva města Olomouce připraven materi-
ál, který kromě popisu reálného vývoje 
daňových příjmů také navrhl zastupite-
lům novelizaci obecně závazné vyhlášky 
č. 9/2009 a úpravu výše sazby daně z ne-
movitosti v našem městě. Zastupitelé ná-
vrh přĳali a na červnovém jednání zrušili 
použití místního koeficientu při výpočtu 
daně. Pro občany města Olomouce toto 
rozhodnutí pak reálně znamená sníže-
ní daně v roce 2011 na přibližně polo-
viční částku, než kterou museli zaplatit 
za nemovitosti letos. Jsem osobně rád, 
že ekonomická situace města umožnila 
zastupitelům tento krok uskutečnit a že 
občané ucítí alespoň částečnou úlevu při 
plnění svých daňových povinností.

Jiří Martinák
náměstek primátora

POROVNÁNÍ DAŇOVÉ POVINNOSTI PŘI ÚČINNOSTI RŮZNÝCH VYHLÁŠEK

Druh nemovitosti 
Původní vyhláška 

do r.  2009  
okrajové části s koef. 1,6

Vyhláška č. 9/2009                  
s účinností 

od 1. 1. 2010

Nová vyhláška                    
    s účinností                       
 od 1. 1. 2011

Byt o rozloze  75 m2 144 Kč 1 260 Kč 630 Kč

Byt o rozloze 120 m2 231 Kč 2 016 Kč 1 008 Kč

Rodinný dům přízemní 120 m2 192 Kč 1 680 Kč 840 Kč

Rodinný dům jednopodlažní 120 m2 336 Kč 2 312 Kč 1 155 Kč
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Nová cenová mapa pozemků v Olomouci
Cenová mapa pozemků v Olomouci se 
po roce opět mění. Reaguje tak na vývoj 
cen na trhu nemovitostí. Do cenové mapy 
pozemků se ze zákona zapisují tržní ceny 
získané z kupních smluv, ostatní parcely, 
které ten rok nebyly prodány, se oceňují 
metodou srovnání. V letošní aktualizaci 
bylo využito statistického vzorku 415 pro-
daných pozemků na území města. Cenová 
mapa slouží jako indikátor ceny, jejich výše 

je ale smluvní. Kromě nastavení tržních 
cen slouží cenové mapy odhadcům ke sta-
novení ceny pozemku, která je základem 
pro výpočet daně z převodu nemovitostí.
Nová cenová mapa jako obecně závazná 
vyhláška začala platit 1. července a je k na-
hlédnutí v 1. nadzemním podlaží budovy 
Magistrátu města Olomouce, Hynaisova 
10, a v Informačním centru v podloubí 
olomoucké radnice.  (mh)

Úspěšné sportovce Tomáše Slováka, Kar-
la Slepicu a Davida Lisického přĳal ve 
své pracovně v pátek 9. července primá-
tor Martin Novotný spolu s náměstkem 
primátora Janem Holpuchem.
Nejúspěšnější závodník letošního mis-
trovství Tomáš Slovák vybojoval zlaté 
medaile v závodě družstev ve sprin-
tu a na klasické trati, v individuálním 
sprinterském závodě dojel na výbor-
ném třetím místě, Karel Slepica získal 
mistrovský titul ve sprintu družstev 
a David Lisický si vyjel první místo na 

kanoi dvojic. Primátora Martina Novot-
ného a náměstka Jana Holpucha sezná-
mili úspěšní reprezentanti s průběhem 
jednotlivých závodů a hovořili spolu 
také o tréninkových podmínkách, vzpo-
mínalo se i na každoroční vyhlašování 
nejlepších vodáci v Olomouci. Na závěr 
představitelé města popřáli sportovcům 
mnoho dalších úspěchů a předali jim 
drobné dárky.  (ir)

Úspěšní vodáci předvedli medaile primátorovi

Malým bruslařům radila policie

� V polovině července začala na dopravním 
hřišti v areálu Sigmy Olomouc  In-line ško-
lička, která je součástí příměstských táborů 
a bude probíhat po celé letní prázdniny. 
Děti se zde zdokonalují v in-line bruslení 
za dohledu instruktorů akreditovaných Mi-
nisterstvem školství, mládeže a tělovýcho-
vy ČR. Zahájení se 13. července zúčastnili 
policisté z preventivně informační skupiny, 
kteří dětem připomenuli povinnosti týkají-
cí se pohybu na pozemních komunikacích, 
cyklo a in-line stezkách. (red)

Nový areál přinese nová 
pracovní místa

� Základní kámen k rozšíření podniku byl 
12. července položen v areálu firmy WEBA 
Olomouc, a.s. Olomoučanům to přinese ně-
kolik desítek pracovních míst. Společně se 
zástupci firmy Weba se slavnostního aktu 
zúčastnil i primátor města Martin Novotný. 
Firma Weba se již 20 let v České republice 
zabývá vývojem a výrobou lisovacích a for-
movacích nástrojů a tepelným zpracová-
ním materiálů pro automobilové odvětví. 
Vybudování nové části podniku vytvoří 
cca 60 nových pracovních míst. To ocenil 
i Martin Novotný: „Naše město je městem 
univerzitním, a může tedy být zdrojem vel-
mi kvalifikovaných pracovních sil i pro tak-
to specifické odvětví. Jsem proto velmi rád 
nejen za tak velkou investici, která k nám 
přišla, ale také za to, že schopní absolventi 
budou moci snadněji najít uplatnění i zde 
v Olomouci.“ (jau)

Z mistrovství světa ve sjezdu na di-
voké vodě na španělské řece Nogue-
ra Pallaresa přivezli olomoučtí vodá-
ci v polovině června tři zlaté a jednu 
bronzovou medaili. 
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Bouřlivé diskuze, zajímavé návrhy, pro-
testy a desítky dotazů přinesla informač-
ní kampaň ke konceptu územního plánu 
Olomouce. Série akcí pro veřejnost, která 
trvá už skoro dva měsíce, obnášela čtyři 
veřejné besedy, jedno veřejné projednání 
konceptu a také třítýdenní jízdu informač-
ního autobusu po jednotlivých částech 

města. Zpracovatelé nyní dostávají pí-
semné námitky či připomínky, kterými se 
budou v několika následujících měsících 
podrobně zabývat a zohlední je v novém 
územním plánu. 
Podobnou kampaň, jakou při přípravě 
územního plánu zvolila Olomouc, jiná měs-
ta neznají. Díky informačnímu autobusu, 

který zastavil ve čtrnácti částech města, se 
přišlo na různé podrobnosti zeptat zhruba 
pět stovek Olomoučanů. Na besedy přišly 
zhruba tři stovky lidí, na veřejné projedná-
ní konceptu, které se odehrálo v polovině 
července, pak zhruba sedmdesát zájemců. 
Krom toho od počátku června probíhá ve 
foyer magistrátu v Hynaisově ulici výstava 
výkresů konceptu, u níž je vždy v úřed-
ních hodinách pracovník odboru koncepce 
a rozvoje, který je připraven odpovídat na 
libovolné dotazy ohledně územního plánu. 
Námitky či připomínky mohou Olomouča-
né podávat ještě do 30. července 2010.  
Rozsáhlou informační kampaní chce vede-
ní města zapojit do diskuze co nejvíce oby-
vatel. „Chceme, aby byli Olomoučané s no-
vým územním plánem spokojeni, aby se 
pak dokument, který má platit mnoho let, 
nemusel tolikrát měnit, jako to bylo s do-
savadním územním plánem. Proto také 
pořádáme tyto besedy, proto se účastníme 
diskuzí,“ vysvětloval opakovaně primátor 
Martin Novotný pohnutky, které vedly 
k této široce pojaté kampani.  (mf)

Nový územní plán zaujal stovky Olomoučanů

AKTUALITY
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Domov pro seniory dostane 
nový pavilon

� Výstavbu nového pavilonu Domova se-
niorů Pohoda ve Chválkovicích připravuje 
Olomoucký kraj. Úředníci prozatím hledají 
zdroje financování stavby, která bude stát 
takřka čtvrt miliardy korun. Jednou z va-
riant je využít úvěrového rámce Evropské 
investiční banky. Akce zvýší celkovou ka-
pacitu tohoto zařízení. 
Nový pavilon by měl sloužit stovce klientů. 
„Obyvatelé budou mít k dispozici jedno-
lůžkové pokoje se sociálním zařízením,“ 
uvedl mluvčí Ivo Heger. Součástí investi-
ce bude také vybudování parkoviště a in-
ženýrských sítí. Projekt rovněž počítá se 
zázemím pro zdravotní personál, ošetřov-
nami, kuchyňkami a společenským sálem. 
Olomoucký kraj počítá se zahájením stavby 
již napřesrok. V roce 2011 by rád investoval 
70 milionů korun, o rok později by s dalšími 
náklady ve výši 153 milionů korun projekt 
dokončil. Celá akce čeká na vydání územ-
ního rozhodnutí, které chce kraj získat do 
letošního srpna. 
Historie chválkovického zařízení sahá do 
roku 1938, kdy stát vykoupil tamní pozem-
ky, na nichž o tři roky později vznikl první 
domov důchodců s kapacitou sedmdesáti 
klientů. Později se budovy rozrůstaly a po-
čet ubytovaných rostl až na dnešní stav 
407 ubytovaných.  (olk) 

Voličem je státní občan ČR, který nejpozději 
druhý den voleb dosáhl věku 18 let, v pří-
padě konání II. kola voleb do Senátu také 
občan, který nejpozději druhý den II. kola 
voleb dosáhl věku 18 let. Občan volí ve stá-
lých volebních okrscích podle místa svého 
trvalého pobytu. Pro volby do Senátu Par-
lamentu ČR může volič požádat o vydání 
voličského průkazu, a to úřad podle svého 
místa trvalého pobytu. S voličským průka-
zem lze volit do Senátu pouze ve volebním 
obvodu, pro který byly volby do Senátu 
vyhlášeny a v němž má občan trvalý po-
byt. Občané s trvalým pobytem v Olomou-
ci mohou na voličský průkaz volit pouze 
v územním obvodu volebního obvodu 
č. 61. Pro občany Olomouce vyřizuje žádost 
o vydání voličského průkazu Magistrát 
města Olomouce. 
Žádost o vydání voličského průkazu
Žádost o vydání voličského průkazu lze 
podat ode dne vyhlášení voleb písemně 
s ověřeným podpisem žadatele, žádost je 

nutno doručit nejpozději 8. října 2010 (Ma-
gistrát města Olomouce, Horní náměstí 
583, 779 11 Olomouc). Ověření podpisu na 
obecních úřadech je osvobozeno od správ-
ního poplatku, osobně v úředních hodi-
nách (pondělí – čtvrtek) nejpozději 13. října 
do 16 hodin na základě předloženého ob-
čanského průkazu (radnice Horní náměstí, 
II. poschodí, dveře č. 35 nebo č. 31). Volič 
může o vydání voličských průkazů pro 
obě kola voleb do Senátu požádat součas-
ně, a úřad mu pak vydá voličské průkazy 
pro obě kola voleb s vyznačením údaje, pro 
jaké kolo voleb platí. Osobně lze požádat 
o vydání voličského průkazu také v době 
mezi prvním a druhým kolem voleb do Se-
nátu; magistrát v této době může vydávat 
voličské průkazy nejpozději do dvou dnů 
před prvním dnem hlasování ve druhém 
kole voleb, tj. do 16 hodin dne 20. října.
Vydávání voličských průkazů
Voličský průkaz lze vydat nejdříve od 
30. září:
– osobně voliči
– osobě, která se prokáže plnou mocí 

s ověřeným podpisem voliče, který 
o vydání průkazu požádal

– nebo magistrát zašle průkaz na adresu 
uvedenou  voličem, který o vydání po-
žádal.

V říjnu nás čekají dvoje volby
Komunální a senátní volby jsou 
vyhlášeny na 15. a 16. října 2010. 
Případné II. kolo voleb do Senátu 
by pak mělo proběhnout ve dnech 
22. a 23. října. 
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Tvůrci hlavní expozice v pavilonu A se ne-
chali inspirovat tématem Móda v květech. 
Velká společná expozice květin vrcholného 
léta, kterou připravuje Český zahrádkářský 
svaz, provoní a promění prostory největší-
ho pavilonu v květinový módní salón, který 
propojí krásu květin vrcholícího léta s vy-
tříbeností modelů společenských šatů. Roz-
manitost Flory připomenou zákoutí plné 
jiřinek, růží, gladiol, lilií, balkonovek i vod-
ních rostlin. Na galerii pavilonu A se před-
staví účastníci soutěže v aranžování květin, 
letos na téma Přízdoba společenských šatů 
a přízdoba jednoho květu. Zajímavými 
expozicemi léčivých, aromatických a koře-
ninových bylin, nabídkou biokoření a dal-
šími novinkami, ale i odborným poraden-

stvím, přednáškami, prodejem rostlin, osiv, 
literatury, bylinných čajů a tinktur se na let-
ní Floře představí Sdružení Českého spolku 
perenářů  a pěstitelé a zpracovatelé bylinek.
V pavilonu E se chystá expozice okrasných 
dřevin Svazu školkařů ČR. Velkou expozici 
představí Unie botanických zahrad v pavi-
lonu G. Půjde o přehlídku orchidejí, vod-
ních rostlin, kaktusů, sukulentů, bylin, trva-
lek, okrasných trav a lučních společenstev.
V pavilonu H a venkovních plochách si 
na své přĳdou také zahrádkáři, zahradníci 
a kutilové, na něž čekají zahradnické trhy 
s prodejem květin, rostlinného materiálu, 
zahradnickými pomůckami a hobby potře-
bami. 
Otvírací doba je denně od 9 do 18 hodin. 
Součástí výstavy je akce S plavkami na Flo-
ru – vstupenky z výstavy mohou v době 
konání Flory zájemci využít jako poukaz na 
dvacetiprocentní slevu na vstupné do olo-
mouckého aquaparku. (red)

Letní Flora: Móda v květech Další cena pro Sluňákov 
za ekologický přínos

� Mezi cenami, udělenými v rámci le-
tošních mezinárodních veletrhů WATEN-
WI  a URBIS TECNOLOGIE v Brně, bylo 
i ocenění pro olomoucký Sluňákov. Jakož-
to součást  8. ročníku soutěže O stavbu 
s ekologickým přínosem ji vypsalo Minis-
terstvo životního prostředí ČR, sdružení 
Stavíme ekologicky a Svaz podnikatelů ve 
stavebnictví ČR. Účelem ocenění je před-
stavení a propagace stavebních a investič-
ních akcí, které jsou ekologicky ohledupl-
né, šetrné a při tom moderní a úsporné. 
Tuto cenu letos obdržela také známá níz-
koenergetická budova Sluňákova – centra 
ekologických aktivit města Olomouce Slu-
ňákov, o.p.s. Cenu na slavnostním galave-
čeru v Rotundě pavilonu A Veletrhů Brno 
převzali od pořadatelů společně ředitel 
firmy IDOP Olomouc, a. s., Ladislav Ja-
neček jakožto zástupce dodavatele stavby, 
náměstek primátora města Olomouce Sva-
topluk Ščudlík coby představitel investora 
stavby (společně se Státním fondem život-
ního prostředí České republiky) a ředitel 
Sluňákova Michal Bartoš jako inspirátor 
projektu.
Cena z Brna je dalším oceněním zajímavé-
ho projektu, který sklízí uznání nejen svou 
unikátní architekturou (Projektil architek-
ti, Grand prix architektů 2007), ale také 
svým technologickým řešením a náplní 
své činnosti. Ta je zaměřena na ekologické 
vzdělávání pro školy i širokou veřejnost. 
Fungování Sluňákova dlouhodobě podpo-
ruje statutární město Olomouc, a v posled-
ních dvou letech přispívá také Olomoucký 
kraj. (mb)

Mimořádně zapůsobila výzva fotbalistů 
Sigmy Olomouc, aby fanoušci následovali 
příkladu hráčů a darovali na Transfuzním 
oddělení FN Olomouc krev. Hráči sami da-
rovali pod heslem „Naše krev je modrobílá, 
rádi se o ni podělíme“ krev už v polovině 
června. Klub pak nabídl pěti vylosovaným 
prvodárcům TOP klubové členství spolu 
s permanentní vstupenkou na novou se-
zónu. Výherce vylosoval 15. července král 
střelců uplynulého ročníku Gambrinus ligy 
a hráč Sigmy Michal Ordoš.
Když se fotbalisté Sigmy rozhodli podpořit 
dobrovolné dárcovství, netušili, jaký to vy-
volá ohlas. Do soutěže o permanentky byli 
zařazeni všichni dárci, kteří přišli poprvé 
k odběru na Transfuzní oddělení FNOL 
v období od 17. června do 14. července. 

Bylo jich celkem 67, oproti loňskému roku 
tak narostl počet prvodárců o téměř 100 
procent. V roce 2009 navštívilo v období 
trvání soutěže Transfuzní oddělení FNOL 
celkem 37 prvodárců. Z těchto čísel mají 

radost všichni, zejména primářka transfuz-
ního oddělení MUDr. Dana Galuszková, 
Ph.D., MBA. „S olomouckým klubem byla 
radost spolupracovat. Je vidět, že hvězdná 
jména a fotbal působí jako magnet a nema-
lé množství populace se motivuje i k tak 
hrdinskému výkonu, jakým je právě dár-
covství krve. Všem z SK Sigma tímto dě-
kujeme, neboť pomoc z jejich strany přišla 
veliká a atmosféra, kterou tady během 
odběru vytvořili, byla nezapomenutelná. 
Věříme, že se z akce stane tradice. Mod-
robílá značka ukazuje dobrou cestu a těší 
nás, že se po ní vydalo tolik lidí,“ uvedla 
primářka. Podle ní je pomoc fotbalového 
klubu o to významnější, že se právě v ob-
dobí prázdnin a dovolených každoročně 
zásoby krve tenčí.  (mf)

Letní etapa mezinárodní zahradnické 
výstavy Flora Olomouc je za dveřmi. 
Brány výstaviště přivítají návštěvní-
ky ve dnech 19. – 22. srpna. A co letoš-
ní ročník nabízí?

Fotbalový král střelců Michal Ordoš potěšil dárce krve

Michal Ordoš losuje vítězné prvodárce krve. Foto: FNOL



na Předhradí. Tuto stavbu, vybudova-
nou tedy nejpozději v 11. století, si už ale 
dnes Olomoučané neprohlédnou. V rám-
ci takzvaných josefinských reforem 
z 80. let 18. století byl totiž kostel zrušen 
a roku 1792 i zbořen. 
Jaroslav Zvoneček je přesvědčen, že zá-
klady tohoto nejstaršího písemně dolo-
ženého olomouckého kostela našel na 
nádvoří Tereziánské zbrojnice. V roce 
2003, kdy Tereziánská zbrojnice prochá-
zela důkladnou rekonstrukcí, v malé čás-
ti jejího nádvoří prováděli archeologové 
takzvaný záchranný výzkum, což tehdy 
již zkušeného senzibila Jaroslava Zvo-
nečka zaujalo. „Vytáhnul jsem kyvadélko 
a několikrát jsem se tím místem prošel,“ 
vzpomíná Jaroslav Zvoneček. „Záhy 
jsem poznal, že v zemi pode mnou jsou 
základy nějaké stavby. Co mi kyvadlo 
ukazovalo, to jsem si vyznačoval vším, 
co bylo po ruce, kousky cihel, prkénky 
a podobně. Vše nasvědčovalo tomu, že 
jsem našel základy kostelíku se čtyřmi 
hroby u vchodu a osmi hroby bokem,“ 
popisuje senzibil. Kromě obrysů zdí 
kostela a oněch dvanácti hrobů zakres-
lil také cosi, co se mu zprvu jevilo jako 
podzemní chodba, ale nakonec se dalo 
interpretovat jako pozůstatky palisády 
snad z 10. století. 

Co na tyto informace říkají olomoučtí 
archeologové? Jsou k nim celkem skep-
tičtí. Především tvrdí, že kostel svatého 
Petra ležel na jiném místě, což dokládá 
například přesná mapa města i Předhra-
dí z 18. století, kdy se budovala barok-
ní bastionová pevnost. Podle Richarda 
Zatloukala z Národního památkového 
ústavu byl kostel svatého Petra o pár 
metrů dál v Křížkovského ulici číslo 
6. Při hledání první biskupské svatyně 
se ostatně zmýlili i starší renomovaní 
archeologové, kteří jej hledali koncem 
40. let minulého století na nádvoří rek-
torátu. Tam sice tehdy Jaroslav Böhm 
a Květa Reichertová našli rovněž zákla-
dy kostela, ovšem gotického, pocházejí-
cího asi ze 14. století. 
Další z argumentů proti interpretaci 
pana Zvonečka připomíná archeolog 
Zatloukal – Tereziánská zbrojnice se 
stavěla v letech 1771 až 1778 a v té době 
ještě svatopetrský kostel prokazatelně 
stál a jako kostel také sloužil. Těžko tedy 
mohou být jeho základy pod budovou 
zbrojnice. 
Na druhou stranu ale i archeologové při-
pouštějí, že „něco“ v místech, která pan 
Zvoneček po svém průzkumu vyznačil, 
být může. Otázkou ale je, co to vlastně 
je. Na místě dnešní barokní stavby totiž 

Zdaleka ne všechno už bylo v Olomou-
ci objeveno, odkryto, zdokumentováno 
a vysvětleno. Archeologové jsou totiž li-
mitováni jak financemi, tak samozřejmě 
i tím, že ne všude mohou kopat a hledat, 
co se skrývá v podzemí. Řada historických 
otazníků proto stále zůstává otazníkem, 
což přitahuje také další milovníky záhad - 
senzibily. Jeden z nich, Jaroslav Zvoneček, 
ostatně nedávno oznámil, že nalezl zákla-
dy původního sídla olomouckých bisku-
pů, kostela svatého Petra. Profesionální 
archeologové jsou sice k tomuto konkrét-
nímu tvrzení poměrně skeptičtí, nicméně 
určitou hodnotu hledačským pokusům 
senzibilů přiznávají. Problémem ale je, jak 
zajímavé náznaky, odhalené proutkaři či 
lidmi se siderickými kyvadélky, následně 
potvrdit i vědeckými metodami. 
A tak zatímco na vědecky potvrzený ob-
jev kostela svatého Petra si bude muset 
ještě veřejnost nějakou dobu počkat, v ob-
lasti takzvaného Předhradí, kde tento kos-
tel stával, i v samotném okrsku knížecího 
hradu, kterému dnes dominuje katedrála 
svatého Václava, postupně odhalují arche-
ologové jedno tajemství tisícileté historie 
města za druhým. Jen za poslední dekádu 
byly v těchto exponovaných místech na-
lezeny desítky hrobů z období Velké Mo-
ravy i počátků přemyslovského státu, zá-
klady několika kostelů a dalších staveb. 

Kde stál kostel svatého Petra?

Když bylo roku 1063 obnoveno v Olo-
mouci biskupství, stal se sídelním bis-
kupským kostelem kostel svatého Petra 
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Olomouc je pro archeo
Druhé nejpamátnější město po Pra-
ze, tak bývá často ve zkratce charak-
terizována Olomouc. Toto starodávné 
hlavní město Moravy disponuje mi-
mořádným množstvím nejen viditel-
ných památek. Možná ještě více po-
kladů, záhad a překvapení se skrývá 
mimo dosah našich zraků – v podze-
mí, pod dnešními vozovkami, chod-
níky, trávníky, ale třeba i v základech 
či zdech novějších domů. Archeolo-
gové sice Olomouc zkoumají už od 
19. století, celé další jejich generace 
tady ale ještě budou mít co dělat. 

Nákres obrysů budov a hrobů, které Jaroslavu Zvonečkovi na nádvoří Zbrojnice údajně odhalila práce s kyvadlem. 
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logy pokladnicí
samozřejmě stávaly různé objekty i dří-
ve a přímo před stavbou se musela řada 
menších domů zbourat. Navíc jde o jedno 
z nejvíce exponovaných míst v dlouhých 
olomouckých dějinách. Na tomto kopci, 
zvaném právě podle hledaného koste-
la Petrské návrší, totiž sídlila vládnoucí 
vrstva už v dobách velkomoravské říše, 
tedy v 9. století. Archeologický průzkum 
Josefa Bláhy tady ostatně nedávno odhalil 
kousky malty z 9. století, skleněné vitraje 
a další důkazy, jako např. lidské hroby, 
svědčící o tom, že někde tady stál v době 
velkomoravského Svatopluka zděný kos-
tel, který později zanikl, aniž by se o něm 
dochovala nějaká písemná zpráva. 
Jen na okraj – na přímý dotaz archeolo-
gové více méně připouštějí, že proutkaři 
mohou skutečně „vnímat“ různé geo-
logické odlišnosti pod povrchem země. 
Problémem ale je, že vždy záleží na in-

terpretaci toho, co hledajícímu virgule či 
kyvadlo naznačují. Podobné to ostatně je 
i s výrazně „vědečtějším prostředkem“, 
jakým je georadar. I on reaguje na geolo-
gické odlišnosti a ukazuje lidem, že pod 
zemí „něco“ je. Neumí ale říct, zda jde 
o zasypanou díru, předěl mezi geologic-
kými vrstvami nebo třeba základ stavby. 
Vždy je podstatná osoba toho, kdo věci 
pod zemí hledá. 
„Na nádvoří Tereziánské zbrojnice nebo 
kdekoliv jinde jsem ochoten předvést 
olomouckým archeologům, jak se pomo-
cí kyvadla dá nalézt pod zemí skrytý ob-
jekt. Je k tomu zapotřebí skutečná vůle 
a pochopení bez starých předsudků,“ 
vzkazuje vědcům Jaroslav Zvoneček. Po-
kud jde o jeho objev na nádvoří, nezbývá 
než věc uzavřít tak, že dokud se nenajdou 
prostředky na klasický průzkum a vědci 
se nepodívají přímo na místě pod zem, 

nebude tato pře rozhodnuta. „Opravdu 
to může fungovat, ale dokud tam nepro-
běhne archeologický průzkum, nikdo 
nemůže stoprocentně říct, ano, je to tak, 
a nebo ne, není to tak,“ dodává Pavlína 
Kalábková. 

Hradby udatného knížete Břetislava

Český Achilles je přízvisko, které pro-
vází dějinami knížete Břetislava. Ano, 
právě toho, který podle pověsti unesl 
ze svinibrodského kláštera svou ne-
věstu, markraběcí dceru Jitku. A tento 
Břetislav stojí možná u počátků olo-
mouckého knížecího hradu. I když, ani 
sami historici se zatím neshodují, zda 
stál knížecí palác nejdříve na protějším, 
Petrském návrší, a na Dómské návrší se 
přestěhoval až koncem 11. století, nebo 
zda se zde hrad budoval už za knížete 

Válcovitá kaple svaté Barbory bývala ve středověku věží hradu. Pochází z doby kolem roku 1200 a měla by být nejstarší takovou věží na našem území. 



Břetislava, tedy ve čtvrtině 11. století. 
Například Richard Zatloukal se domní-
vá, že už v dobách Břetislava byl hrad na 
svém místě, tedy vedle dnešního dómu, 
kde je dnes Arcidiecézní muzeum. Jeho 
kolegyně Pavlína Kalábková si naopak 

myslí, že se knížata stěhovala z Petrské-
ho na Dómské návrší až později. 
Kdo knížecí hrad na Dómském vršku za-
ložil, je jedna otázka, druhá pak je, jak 
se vlastně stavebně vyvíjel. Opakované 
funkční proměny areálu (ze sídla knížat 

na sídlo purkrabího, poté biskupů a ka-
novníků) a následné stavební úpravy 
změnily za tisíc let hradní areál do tako-
vé míry, že se dnes historici mohou jen 
dohadovat, jak vypadal. Postupně se ale 
i tuto hádanku daří archeologům odha-
lovat. Dlouhá léta se zde dívali pod zem 
archeologové pod vedením Víta Dohna-
la, v poslední době zde občasné průzku-
my vede právě Richard Zatloukal. Sys-
tematický budovatelský výzkum se tu 
ale bohužel nekoná, archeologové se ke 
slovu dostávají jen příležitostně, když se 
například provádí nějaká stavební úpra-
va, rekonstrukce nebo jiný zásah, který 
by poklady pod dlažbou mohl ohrozit. 
Právě při průzkumu, předcházejícím 
rekonstrukci kanalizace a odvlhčení, se 
mohl Richard Zatloukal podívat pod 
dlažbu Malého dvorku za sakristií ka-
tedrály. Na tomto skutečně malém pro-
storu udělal velké objevy. Jednak zde 
našel depot železných hřiven někdy 
z dob Velké Moravy, a dále pak základy 
blíže neurčeného kostela asi ze začátku 
12. století. Mohlo se jednat o původní zá-
klady kostela svatého Václava, nedosta-
věné a založené později na jiném půdo-
rysu, nebo by to mohl být transept, tedy 
příčná část, kolmá na hlavní loď a pres-
bytář budoucího dómu. Nalezené želez-
né hřivny, tedy jakási platidla ze starých 
časů, zde byla kýmsi umístěny zřejmě 
jako votivní dar, což znamená, že toto 
místo mělo už v 9. století kultovní vý-
znam. Dost možná měl čísi dar v podobě 
železných hřiven pomoci i k nepřemoži-
telnosti zdejších hradeb… Už průzkumy 

Studenti třídí nálezy keramických střepů. Základy neznámého kostela ze 12. století ve Wurmově ulici. 
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Sestavit z desítek střepů původní nádobu je opravdu pracné.



Víta Dohnala ukázaly, že dnešní Václav-
ské náměstí bylo v ranném středověku 
obehnáno pět metrů silnou skořepinovou 
hradbou, tedy dřevěným roštem zpevně-
nou sypanou zeminou, zvenčí obloženou 
velkými kameny. Novější výzkumy pak 
potvrdily průběh ranně středověké hrad-
by na několika místech, například v ny-
nější kočárovně Arcidiecézního muzea. 
Tato hradba vznikla někdy v průběhu 
11. století. Současné hradby, které jsou 
vidět například z parčíku pod katedrá-
lou, jsou mnohem mladšího data, z dob 
vlády Lucemburků i z pozdějších obdo-
bí. Nejstarší dochovanou částí hradu je 
tak nynější válcová kaple svaté Barbory, 
což byla původně hradní věž z doby 
kolem roku 1200, a malá část hradeb na 
jižní straně dómu, dobře viditelná pouze 
ze dvora domů v Komenského ulici. 
Během posledních let se v tomto areálu 
podařilo najít další mimořádně zajímavé 
prvky. Podle archeologa Zatloukala zde 
jsou zčásti pod dnešním presbytářem 
a pak ještě pod hospodářským dvorem zá-
klady dvou kostelů z přelomu 9. a 10. sto-
letí tedy ze závěrečné fáze velkomoravské-
ho období. Tyto nálezy potvrdily jednak 
to, že Olomouc patřila k velkomoravským 
centrům, a pak i to, že Dómské návrší bylo 
významným místem už v tomto období, 
a nikoliv až za Přemyslovců. 

Co tu dělá ten kostel? 

Někdy se v praxi nedaří najít kostel, 
o němž archeologové vědí z písemných 
pramenů. Jindy se naopak stane, že ar-
cheologické vykopávky odhalí svatyni, 
o níž dosud historici neměli ani tušení. 
Právě to se povedlo v objektu na rohu 
ulice Wurmovy a třídy 1. máje. 
V druhé půli devadesátých let zde kvů-
li budování nových nebytových prostor 
v místě dvorku, kde byla dosud několi-
kametrová vrstva půdy, prováděl arche-
olog Josef Bláha záchranný průzkum. 
Při něm se ukázalo několik mimořádně 
důležitých objevů. „Poprvé v historic-
kém jádru Olomouce tady byly nalezeny 
i hroby z doby velkomoravské, vyba-
vené stříbrným tzv. městským šperkem 
a jinými cennostmi, které náležely vel-
možské, tedy aristokratické sociální vrs-
tvě zdejších vládců,“ vzpomíná doktor 
Bláha. Dalším, možná ještě více překva-
pujícím objevem bylo odkrytí základů 
kostela, o němž historici neměli z písem-
ných pramenů vůbec žádné informa-
ce. „Uvedený kostel byl vložen do míst 
již existujícího hřbitova ve 12. století,“ 
upřesňuje Josef Bláha. Románský kostel 
pak v následujícím století zanikl a byl 

zbořen. Jeho zasvěcení není jisté, autor 
nálezu se však domnívá, že by mohlo jít 
o kostel Panny Marie, jejíž patrocinium 
se po zboření tohoto románského koste-
la přeneslo na nedaleký gotický kostel, 
známý až do začátku 19. století jako kos-
tel Panny Marie na Předhradí. Ten stával 
na místě dnešní knihovny na náměstí 
Republiky a byl mimochodem zrušen 
rovněž v rámci reforem císaře Josefa II. 
Dvůr, v jehož výkopech se podařilo na-
lézt velkomoravské aristokratické hroby 
a základy neznámého kostela, pravděpo-
dobně skrývá další cenné prvky. Arche-
ologický průzkum tady ale zatím nebyl 
dokončen. „Pokud jde o další výzkumy, 
přičemž jde vlastně jen o dokopání dru-
hé polovičky dvorku pana Teichmana, 
snažili jsme se o jeho uskutečnění s ma-
jitelem nemovitosti panem Teichmanem 
opakovaně již počínaje rokem 2000,“ 
doplňuje archeolog Bláha. Otázkou je 
samozřejmě financování průzkumu. 
„Jedná se doslova o klíčové místo, kde 
bychom na několika málo čtverečních 
metrech mohli vyřešit hned několik zá-
sadních problémů týkajících se počátků 
slovanské Olomouce, zejména Předhra-
dí a Dómského návrší,“ apeluje na do-
končení průzkumu archeolog. Peníze 
na tuto akci se ovšem doposud nenašly. 
Historici, archeologové a i milovníci olo-
moucké historie se tak alespoň mohou 
hřát myšlenkou, že je někdy v budoucnu 
čekají další zajímavé objevy. 

Cesta do románské dómské krypty

Dóm svatého Václava byl založen někdy 
na samém počátku 12. století, tedy v ob-
dobí, kdy se stavělo v románském slohu. 
Vzhledem k množství přestaveb bychom 
na katedrále dnes románské prvky hledali 
marně. Nicméně jedna část z nejranějšího 
období existence chrámu přeci jen docho-
vaná je, nebo aspoň měla by být. Je jí ro-
mánská krypta pod hlavní lodí katedrály, 
už dávno nepoužívaná a také nepřístupná. 
Poslední, kdo si ji údajně důkladně prohlé-
dl a zakreslil, byl roku 1883 Richard Völkl, 
jeden z architektů novogotických úprav 
katedrály. Nejen pro archeology a histori-
ky by přitom bylo fascinující se do těchto 
prostor podívat. Zdá se, že se toho možná 
poměrně brzy dočkáme. 
Vloni na podzim se totiž v katedrále ode-
hrávala neobvyklá aktivita. Do podlahy 
nejvýznamnějšího moravského chrámu 
se vrtalo a kolem postávala skupinka 
mužů v pracovních oděvech. Odborní-
ci s Richardem Zatloukalem v čele zde 
totiž chtěli pomocí sondy zjistit, jak to 
vlastně s onou kryptou je. „Viděli jsme 

Půdorys svatováclavského dómu podle R. Völkla. V horní části 
stavby je románská krypta.

Západní kamenná stěna románské krypty v Dietrichštejnské hrob-
ce (fotografie ze sondy).
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snad západní románskou zeď,“ říká Za-
tloukal. Do prostor krypty je částečně 
vestavěná menší Dietrichštejnská hrob-
ka ze 17. století. Archeologové teď řeší 
otázku, jak se do těchto prostor dostat 
osobně a nikoliv pouze sondou s video-
kamerou. Podle Richarda Zatloukala to 
technicky řešitelné je, nicméně musí se 
postupovat i s ohledem na to, že kated-
rála primárně slouží potřebám věřících. 
Pokud se podaří výzkum, jenž inicioval 
ostatně sám arcibiskup Jan Graubner, 
úspěšně dokončit, dočkáme se mož-
ná celkem brzy toho, že se budeme 
moci podívat do míst, která vznikla ve 
12. století v době stavby katedrály. Což 
by byl pěkný dárek archeologů všem 
těm, kdo mají rádi historickou Olo-
mouc.  Michal Folta
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Přál bych si zvednout na
říká zkušený fotbalista Radim Kučera, který se vrací z Německa do Sigmy

Jak se vůbec seběhl váš návrat do české 
ligy? Už jste se chtěl vrátit ze zahraničí 
domů?
V životě fotbalisty vždy záleží na na-
bídce. V Biefeldu mi končila smlouva 
a než se vedení rozhoupalo na jednání 
o prodloužení, přišla zajímavá možnost 
z Olomouce. Všechno jsme probrali a já 
na ní kývnul. Teprve pak se ozvali z Ně-
mecka. To už jsem ale neřešil. Nechtěl 
jsem Zdeňkovi Psotkovi říkat, že jsem 
si všechno rozmyslel. Na takové změny 
názoru jsem nikdy nebyl.
Ve hře ale byl také rakouský Kapfen-
berg. Na čem ztroskotala tato varianta?
Měl jsem s jejich trenérem domluvenou 
schůzku, byl se na mě podívat na posled-
ním zápase. Všechno vypadalo nadějně. 
Dokonce předložili mému manažerovi 
návrh smlouvy. Díky tomu jsem měl od-
jet do Rakouska, jenže vedení Kapfen-
bergu na poslední chvíli svoji nabídku 
stáhlo. Podle mého názoru mají finanční 
problémy.
Když jsme u těch financí. Neberete ná-
vrat do české ligy jako krok zpátky? 
Zahraniční angažmá bývá z pohledu 
peněz zajímavější.
Něco takového nikdy nevíte dopředu. 
Smlouva může vypadat dobře, ale pak 
třeba nedostanete výplatu. Vezmu třeba 
příklad Bielefeldu, který dlouho čekal na 
udělení licence. Bude s penězi bojovat 
a možná na klub čeká rozprodej kádru, 
aby vůbec přežil. To přece není žádná lá-
kavá představa.

Předpokládáte, že na Andrově stadionu 
zakončíte svoji profesionální kariéru?
To se uvidí. Chtěl bych hrát tak dlouho, 
jak to jen půjde. Nic ale nebudu lámat 
přes koleno. Až se přestane dařit, skon-
čím. Třeba jako funkcionář. O možném 
dalším působení v klubu jsme předběž-
ně také mluvili.
Takže to vypadá na trvalý návrat na do-
mácí hroudu.
Je to možné, špatná varianta by to určitě 
nebyla. Mám to kousek domů. Možnost, 
že bych u fotbalu zůstal i v dalších le-
tech, také nevypadá špatně. 
Také v minulosti se do Olomouce vrace-
li hráči, kteří si jméno udělali v Sigmě. 
Druhé angažmá u Látala, Hapala nebo 
Kobylíka ale nedopadlo dobře. Myslel 
jste na to při podpisu smlouvy?
Známí mi to připomínali. Možná i z tohoto 
pohledu budu trochu pod drobnohledem. 
Celou kariéru jsem ale hrál pod tlakem, 
jsem na něj zvyklý. Snad mě čeká jiný osud 
než u kluků, kterým návrat nevyšel.
Měl jste nějaké zvláštní připomínky, 
které se týkaly smlouvy s Olomoucí?

O smlouvu ani tak nešlo, podmínky jsou 
dobré. S trenérem Zdeňkem Psotkou 
jsme se ale bavili o tom, na kterém postu 
se mnou počítá. Nechtěl bych pochodo-
vat sestavou. Domluvili jsme se na tom, 
že budu hrát výhradně stopera.
Kapitánskou pásku, kterou jste nosil 
před svých odchodem, jste nechtěl?
O tom nepadlo ani slovo. Tým má svo-
je zaběhnuté pravidla, která respektuji. 
Když bude kapitán Marek Kaščák nebo 
Aleš Škerle, tak to nebude žádný pro-
blém.. Budu se jim snažit pomoci. V po-
sledních pěti letech jsem taky pásku ne-
nosil.
Do Olomouce se vracíte po pěti letech. 
Vzpomenete si, jaký tým jste tehdy 
opouštěl?
Jednoznačně dobrý. Hráli jsme pěkný 
fotbal, pohybovali se v popředí tabulky. 
Vedle mě vyrůstali David Rozehnal nebo 
Roman Hubník. Byla to pěkná doba.
Nadějné mladíky budete mít vedle sebe 
také po svém návratu. Třeba Dreksu 
s Murinem. Bude vám to vyhovovat?
Záleží na tom, jak si spolu sedneme. 
Myslím si, že nebudeme mít žádné pro-
blémy. Já se mladým trošku přizpůso-
bím, a doufám, že si ode mě taky něco 
vezmou. Bude nám to klapat.
Hodně týmů v lize se opírá o zkušené 
beky. Sparta má Řepku, Ostrava Bolfa 
nebo Jablonec Drska. V čem je před-
nost starších fotbalistů?
Především jde o tu zkušenost. Každý 
hráč, který už má něco za sebou, si doká-
že v těžkých situacích poradit. Umí od-
hadnout, jak se situace na hřišti vyvine. 
Navíc nepodlehne panice nebo bouřlivé-
mu prostředí. To přichází s věkem. Mla-
dí kluci s tím občas mají problémy, navíc 
se často nevyhnou kolísavým výkonům.
Už jste toho ve fotbale na nejvyšší úrov-
ni stihnul hodně. Necítíte občas únavu, 
nedává vám tělo najevo větší opotřebe-
ní než třeba u rekreačních sportovců?
Řeknu to jinak. I v šestatřiceti se stále 
učím. Dnešní doba je hodně rychlá, jde 
dopředu. Takže na nějaké uvažování, 
jestli mě něco nebolí ani není čas. Navíc 
má každý hráč k dispozici moderní rege-
nerace a já už si umím i odpočinout. Ne-
myslím si, že bych měl s kondicí nějaké 
problémy.

RADIM KUČERA
Šestatřicetiletý rodák z Vigantic zatím v české lize 
odehrál 279 zápasů, ve kterých nastřílel pětadvacet 
branek. V srpnu 2005 přestoupil do bundesligové Ar-
ménie Bielfeld. V nejvyšší německé soutěži se před-
stavil ve 102 zápasech a v sedmi případech se rado-
val ze vstřeleného gólu. V klubu zůstal i po sestupu 
a ve druhé lize odehrál dalších 19 střetnutí. „Radim 
je zkušený fotbalista. Přesně takového hráče jsme 
potřebovali. Bude nám pomáhat vychovávat mladé 
hráče na hřišti i v kabině. Věřím, že naše spolupráce 
nebude pouze jednoroční,“ řekl na Kučerovu adresu 
trenér Sigmy Olomouc Zdeněk Psotka.

Pět let strávil špičkový defenzivní 
fotbalista Radim Kučera v němec-
kém Bielefeldu. Do zahraničního 
angažmá odešel z Androva stadi-
onu, kde v dresu Sigmy nosil ka-
pitánskou pásku. Také proto jeho 
kroky logicky po návratu směřova-
ly do Olomouce. Neúnavný bojov-
ník a hecíř podepsal ve staronovém 
působišti roční smlouvu. A vyfaso-
val opět dres s oblíbenou třináct-
kou. „Věřím, že na mě čeká úspěšný 
návrat. Chtěl bych vyhrál ligu nebo 
pohár,“ plánuje Kučera.
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Přesto obecně platí, že s odehranými sezo-
nami roste riziko většího zranění. Nemáte 
z toho trochu strach?
Nikomu to nepřeji, ale zranění může fot-
balistu potkat třeba už v sedmnácti. Ale 
máte pravdu, je to trochu risk. V přípravě 
ale budu pracovat na tom, abych byl ma-

ximálně nachystaný předvádět maximální 
výkony. Před lety jsem si v Sigmě udělal 
dobré jméno, a toto renomé si rozhodně 
nechci pokazit.
Zmínil jste, že přicházíte s představou, že 
s Olomoucí vyhrajete nějakou trofej. Není 
to příliš odvážné přání?
Netvrdím, že by to byl malý cíl. Kariéra se 
mi ale krátí a já ještě nic velkého nevyhrál. 
Přitom bych si přál zvednout nad hlavu ně-
jaký pohár. Sigma má dobrý tým, může se 
nám to podařit.
A k tomu chcete přispět?
Pochopitelně. Vždy jsme nastupoval na 
hřiště s tím, že tam odevzdám všechny 
své síly a pomůžu k vítězství. To rozhodně 
měnit nebudu. Zakousnu se a nabídnutou 
šanci nepustím. Jsem přesvědčený o tom, 
že v našem týmu jsou na tom všichni hráči 
stejně.
Co říkáte sestavě, která bude bojovat o li-
gové body v příští sezoně?
Sledoval jsem, že vedení se snažilo kádr 
udržet pohromadě, a to se povedlo. To je 
dobrá zpráva. Očekávám, že budeme silný 
tým a naše výsledky to potvrdí.
Poznámka: Teprve po našem rozhovoru se 
v kabině Sigmy hlasovalo a kapitánem týmu 
se stal právě Radim Kučera.  

David Ševčík

ad hlavu nějaký pohár,
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„Vždy jsem nastupoval 
na hřiště s tím, že tam 

odevzdám všechny 
své síly a pomůžu 

k vítězství. To rozhodně 
měnit nebudu. Zakousnu 

se a nabídnutou šanci 
nepustím.“



Velké změny čekají Povel. Na sídlišti se 
výrazně promění veřejná prostranství, 
přibude zeleň, obnoví se městský mobi-
liář, tedy lavičky, koše a osvětlení, změní 
se dětská hřiště a zvýší se počet parko-
vacích ploch. 
Povel patří k nejhustěji obydlenému 
území v Olomouci. Sídliště, kde žĳe asi 
6 250 obyvatel,  je tvořeno převážně 
panelovými byty. Jsou zde tři mateřské 
školky, dvě základní školy a obchody. 
Chybí zde komerční sportovně relaxač-
ní služby a plochy pro rekreační záze-
mí obyvatel. Problém je i s parkováním 
– většina stání je řešena na povrchu. 
V území je dnes 1825 stání na povrchu 
z toho 412 stání je nelegálních, navíc po-
třeba míst ještě vzroste. 
Pro Povel byla zpracovaná urbanistická 
studie, která navrhuje tyto úpravy: mo-

dernizaci veřejných prostranství pomocí 
vymezení pěších zón s rekreačním záze-
mím v ulicích Jánského a Nedvědova, 
modernizaci uličního parteru pomocí 
zelených stromořadí a živých plotů, 
doplnění rekreačního zázemí, dětské 
koutky, teenager park umístěný v uli-
cích Schweitzerova a Velkomoravská, 
doplnění ploch pro parkování, přičemž 

v území přibude 653 stání, doplnění ko-
munikace pro zokruhování obsluhy pro-
dloužením ulice Jánského.
Předběžné náklady na modernizaci ve-
řejných prostranství obytné zóny Povel 
dle zpracované studie se pohybují kolem 
95 milionů. Vylepšení sídliště se uskuteč-
ní v rámci Integrovaného plánu rozvoje 
města Revitalizace a regenerace sídliště. 
Urbanistickou studii si můžete pro-
hlédnout na webových stránkách měs-
ta www.olomouc.eu, na komisi místní 
části č. 20 Povel (po domluvě s panem 
Jančíkem, tel: 603 180 399) a na odboru 
koncepce a rozvoje Magistrátu města 
Olomouce (po domluvě s  Ing. Martinou 
Gerhardovou, Ph.D., tel: 588 488 371). 
Případné podněty ke studii můžete po-
dávat prostřednictvím KMČ č. 20 Povel 
do 23. srpna tohoto roku.  (red) 

Protože hlavní těžiště stavební činnosti se 
do půlky srpna přesune do jižní části Při-
chystalovy ulice směrem k Rybářské ulici, 
od pondělka 19. července znovu zajíždějí 
autobusy DPMO podle platného jízdní-
ho řádu MHD do Přichystalovy ulice od 
křižovatky s ulicí Holickou a využívají 
novou zastávku s obratištěm za samoob-
sluhou. Zároveň byla dočasně zrušena 
náhradní přeprava provozovaná minibu-
sem Veolia Transport po Rybářské ulici 
směrem na tržnici. Tento stav potrvá do 
13. srpna, kdy během víkendu 14. až 
15.  srpna kvůli pokládce nové živičné vrstvy 
v celém rekonstruovaném úseku Přichys-
talovy a Rybářské ulice nebude provozo-
vána žádná hromadná přeprava. Od 16. do 
28. srpna se pak vrátí do Přichystalovy 
ulice minibus Veolie Transport, který bude 
využívat novou zastávku s točnou, ovšem 
s provizorní linkou.
Podle povětrnostních podmínek a prů-
běhu stavebních prací se předpokládá, 
že teprve od 26. srpna se sem vrátí au-
tobusy DPMO v původním rozsahu. In-
dividuální automobilová doprava se po 
celou dobu rekonstrukce řídí speciálním 

INDIVIDUÁLNÍ DOPRAVA
� Od 14. 8. (sobota) do 16. 8. (pondělí) 
Nebude možný průjezd ulicí Přichystalovou a nebude ani 
možný odjezd či vjezd do ulic Boční, Ručilova, Jahodová, 
Malinová, Ostružinová, Rybízová, Brusinková, Kolumbova, 
Vikingská, Borůvkova, Pittsburská, Kanadská a Nálevkova.

� Od 16.  8. (pondělí) do 22.  8. (neděle) 
Do ulic Kanadská a Nálevkova bude příjezd možný od ulice 
Holická (od kapličky), do ulice Pittsburská přes ulici Sudo-
va. Do ulic Boční, Ručilova, Jahodová, Malinová, Ostruži-
nová, Rybízová, Brusinková, Kolumbova, Vikingská, Borův-
kova a Přichystalova č.p. 41 až 83 bude příjezd možný od 
Rybářské ulice. Od č. 91 až č. 108 nebude možný příjezd. 
Pro ulice Boční, Ručilova, Jahodová, Malinová, Ostružnic-
ká, Rybízová, Brusinková, Kolumbova, Vikingská, Kanad-
ská, Nálevkova  a po č. 53 v ul. Přichystalova bude příjezd 
od ulice Holická. Pro ulice Borůvkova, Ručilova a Rybářská 
bude příjezd od mostu U Dětského domova.

� Od 23. 8. (pondělí) do 25. 8. (středa) 
Pro ulice Boční, Ručilova, Jahodová, Malinová, Ostruži-
nová, Rybízová, Brusinková, Kolumbova, Vikingská, Pitts-
burská, Kanadská a Nálevkova po č. 53 v ul. Přichystalova 
bude možný příjezd od ulice Holické (od kapličky). Pro uli-
ce Borůvkova, Ručilova, Rybářská a část Přichystalovy od č. 
57 po č. 108 od mostu U Dětského domova. 

� Od 26. 8. (čtvrtek) do 29. 8. (neděle)
Pro ulice Boční, Ručilova, Jahodová, Malinová, Ostru-
žinová, Rybízová, Brusinková, Kolumbova, Vikingská, 
Pittsburská, Kanadská a Nálevkova po č. 69 v ul. Přichys-
talově bude příjezd možný od ulice Holické (od kapličky). 
Pro ulice Borůvkova, Rybářská a část Přichystalovy od 
č. 71 po č. 108 od mostu U Dětského domova.

MHD
� Od 19. 7. (pondělí) do 13. 8. (pátek)
Autobusy DPMO na linkách č. 13 a 22 budou zajíždět 
z ulice Holické až k nové zastávce s točnou za samoob-
sluhou (nebude obsluhována zastávka „Konzum“).

� Od 14. 8. (sobota) do 15. 8. (neděle)
Nebude provozována žádná hromadná přeprava.

� Od 16. 8.(pondělí) do 25. 8. (středa)
Hromadnou přepravu bude zajišťovat provizorní linka 
Veolie Transport ve směru na tržnici přes most U Dětské-
ho domova, využívat bude zastávku s točnou u samoob-
sluhy.

� Od 26. 8. (čtvrtek) 
Předpokládá se zahájení provozu linek MHD v původním 
rozsahu a s využitím nové zastávky s točnou pro autobu-
sy za samoobsluhou.

Přichystalova ulice dostala novou autobusovou točnu
režimem. Obyvatelé ale musejí počítat 
s tím, že během pokládky živičné vrst-
vy od 14. do 16. srpna v přilehlých uli-
cích nebude možný příjezd, průjezd ani 
odjezd. Kompletní rekonstrukce skončí 

poslední srpnový den. Všechny termí-
ny jsou pouze orientační, protože jejich 
dodržení mohou ovlivnit nepříznivé kli-
matické podmínky nebo nepředvídatel-
né situace.  (red)

Do finále se dostává od podzimu re-
konstruovaná Přichystalova ulice. 
Od 19. července je dočasně uvede-
na do provozu nová zastávka MHD 
s točnou za samoobsluhou.

Sídliště Povel čeká velká regenerace
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INZERCE

Takzvaný Integrovaný plán rozvoje měs-
ta Městské parky už do města přinesl 
245 milionů korun. „Před pár lety mnozí 
z nás tento název a zkratku IPRM vníma-
li s ironickým úsměvem a vyjadřovali po-
chybnosti, k čemu nás ta evropská byro-
kracie dovede. Popis realizace vzájemně 
provázaných projektů nám nejen přinesl 
příslib stamilionových dotací, ale dnes 
získává konkrétní podobu a někteří obdi-
vovatelé městských parků již nejsou tak 

kritičtí,“ hodno-
tí situaci náměs-
tek primátora 
Ladislav Šne-
vajs odpovědný 
za čerpání dota-
cí z EU. 

Nyní se pracuje na projektu Obnova mo-
biliáře a povrchů cestní sítě v olomouc-
kých historických sadech – Smetanovy 
sady. Část Rudolfovy aleje získala nový 
asfaltový povrch, nové veřejné osvětlení 
a také lavičky a odpadkové koše. V příš-
tím roce čekají obdobné práce vedlejší 
cesty Smetanových sadů. Celkové výda-
je budou téměř 54 milionů korun, z toho 
bude dotace 28,8 milionu. Po Smetano-
vých přĳdou na řadu Čechovy a Bez-
ručovy sady s obdobnými úpravami. 
V Bezručových sadech se navíc obnoví 
lávka přes Mlýnský potok, která spadla 
v roce 1997. Přislíbené evropské dotace 
tvoří přes 54 procent nákladů. Zbytek 
dotace město využĳe na dostavbu a re-
konstrukci pavilonu A.
Pětaosmdesátiprocentní dotaci ze stej-
ného zdroje získal také již zahájený 
projekt Univerzity Palackého na obno-
vu a zpřístupnění zahrad umístěných 
nad hradbami v Bezručových sadech. 
„Věřím, že atmosféra zahrad bývalých 
kanovnických paláců bude chloubou 

Nejdřív Smetanovy sady, po nich další části parků

Kamery pomohou proti 
černým skládkám

� Technické služby města Olomouce 
využívají k meziuskladnění ořezů stro-
mů a posečené trávy plochu v blízkosti 
Klášterního Hradiska. Toto místo někte-
ří Olomoučané zneužívají k nelegálnímu 

odložení odpadů.  Za uvedené poruše-
ní právních předpisů může být uložena 
sankce až 50 tisíc korun. Preventivně 
tedy byla zatím plocha oplocena, a díky 
spolupráci s městskou policií sem byla 
instalována kamera, která je přímo na-
pojena na kamerový systém městské po-
licie.  (red) 

AKTUÁLNÍ UZAVÍRKY
Hlavní silniční tahy
1. 3. – 31. 10. � I/35 ul. Albertova � 4. 7. – 31. 10. 
uzavírka obou pruhů směr Ostrava � I/46 ulice Brněn-
ská � 21. 6. – 26. 9. � uzavírka rychlého pruhu v obou 
směrech � 27. 9. – 13. 10. � uzavírka vyřazovacího 
a připojovacího pruhu v obou směrech
Centrum města
7. 7. – 30. 7. � ulice třída Svobody (Ol. – město) 
� částečná uzavírka v místech oprav 
Ostatní komunikace
28. 7. – 30. 7. � III/4432 Svatý Kopeček - Lošov 
� úplná uzavírka
23. 7. – 1. 8. �  rampy mimoúrovňové křižovatky 
silnice I/35 ul. Velkomoravská se silnicí I/46 ul. 
Brněnská �  úplná uzavírka
19. 7. – 31. 7. � ul. Přerovská � částečná uzavírka
27. 7. � ulice Malinovského � úplná uzavírka � po-
kládka povrchu komunikace
22. 7. – 31. 8. � ulice tř. Svornosti
1. 7. – 30. 9. � ulice Trnkova a Skupova (Nové 
Sady)  � úplné a částečné uzavírky
7. 7. – 1. 8. � ulice Dukelská � částečná uzavírka
15. 7. – 31. 10. � ulice Kožušanská (Nemilany) 
� úplná uzavírka
18. 6. – 31. 7. � ulice Zikmundova a bratří Wolfů 
(Chválkovice) � úplná uzavírka 
19. 5. – 31. 8. � ulice Jakoubka ze Stříbra (Nové 
Sady) � přechodná úprava provozu
22. 3. – 18. 6. � prodlouženo do 30. 7. � ulice 
Okružní, Mošnerova a Kšírova (Nová Ulice) � čás-
tečné uzavírky v křižovatce ulic 

 Podrobné a aktuální informace najdete 
na www.olomouc.eu

Procházka po Smetanových sadech 
bude brzy mnohem příjemnější než 
dříve. Také díky desítkám milionů 
z dotací EU se olomoucké parky dnes 
mění k lepšímu. 
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Strukturovaný životopis zasílejte na 
chlibkova@carman.cz

Firma CARMAN, a.s.Uničov,
přijme

Ředitel – manažer střediska staveb
Požadujeme: SŠ, VŠ vzdělání, 
praxe v řízení kolektivu, manažerská praxe
minimálně 3 roky, zkušenost s řízením stavební spo-
lečnosti výhodou, komunikativnost, schopnost řídit 
kolektiv, práce na PC, řidičský průkaz  skup. B, flexibil-
ní pracovní doba, velmi dobré platové ohodnocení. 

Nástup ihned. 

Rozpočtář – přípravář
Požadujeme: SŠ – VŠ vzdělání, 

obor stavebnictví, řidič. průkaz skup. B, zkušenosti 
v oboru výhodou,spolehlivost, samostatnost,kreativita.

Nabízíme: notebook, telefon, profesní růst, 
velmi dobré platové podmínky.

Nástup ihned. 

INZERCE
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Rekonstrukce hlavní části Rudolfovy aleje je u konce. Jak opravy 
v této části Smetanových sadů dopadly, si přišel prohlédnout i pri-
mátor města Olomouce Martin Novotný s náměstky a novináři. 

našeho města. Navíc spolupráce s uni-
verzitou, a nejen u tohoto projektu, je 
pro mě osobně i pro město velkým pří-
slibem do budoucna,“ komentuje ná-
městek Šnevajs a dodává:  „Pomyslnou 
třešničkou na dortu pro malé milovníky 
olomouckých parků a jejich rodiče bude 
vybudování dětského hřiště v Michal-
ském stromořadí“. (mf)
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DĚTI A MLÁDEŽ

Studenti z celé Evropy včetně mladých lidí z hejčínského gym-
názia se sešli začátkem července v partnerském městě Tampere 
v rámci projektu „Dream of Be�er Europe“. Prožili spolu týden 
nezapomenutelných zážitků a poznali různé evropské kultury.
Kemp se uskutečnil od 4. do 12. července v Antaverce, poblíž měs-
ta Tampere, které leží  180 km severozápadně od hlavního města 
Finska, Helsinek. Studenti bydleli v blízkosti jezera v budově při-
pomínající Bílý dům. Každý den bylo co dělat. Strávený čas nebyl 
promarněn. Ráno odstartovala snídaně ve finském stylu s lahod-
ným chlebem. Následovaly různé aktivity, např. dobrodružný 
závod v přilehlých lesích, kde studenti museli střílet z luku, od-
měřit určený počet litrů vody pomocí 2 nádob či postavit hranici 
ze dřeva do výše jejich ramen. Jindy se jelo do zábavního parku 
Särkänniemi, v němž si všichni užili spoustu legrace. 
O tom, že Finové umí relaxovat, se Olomoučané přesvědčili při 
každodenní odpolední sauně, která všechny uchvátila. Zvláště 
pak přechod ze sauny o teplotě 100°C do chladného jezera. Pro 
zpestření sauny používají Finové metličky z břízy zvané vihta. 
Každý večer byl ukončen prezentací zúčastněné země. Mimo 
ukázky historických skvostů ČR pochopitelně nechyběly tvarůž-
ky, bramboráky a lázeňské oplatky. Seveřané bývají spojováni 
s uzavřenou povahou, což se ale v tomto případě nepotvrdilo. 
Opak byl pravdou. 
Tábor končil v mládežnickém centru Vuoltsu v Tampere a neje-
den student uronil slzu při loučení s novými přáteli. Studenty do-
provázel profesor anglického a španělského jazyka na gymnáziu 
v Olomouci-Hejčíně Mgr. Jakub Knápek. (red)

Tématem projektu bylo sociální vyloučení 
a znevýhodnění, přičemž každý den byl 
věnován jinému typu sociálního vylouče-
ní. Účastníci měli možnost si většinu z nich 
vyzkoušet na vlastní kůži. Po počátečním 
seznámení pomocí her účastníci strávili tři 
dny v rekreačním středisku Ochoz u Ko-
nice, kde se vcítili do situace geograficky 
znevýhodněných a materiálně chudých lidí 
(bydlení ve stanech). Materiální a prožitko-
vé chudoby se týkalo i několik aktivit na 
bázi neformálního vzdělávání, např. aktivita 
„Rozvojová snídaně“ (část dostala bohatou 
snídani, další jen ty nejzákladnější potra-
viny), nebo aktivita „Peníze nejsou všech-
no“ (jedna skupina účastníků se zabývala 

nudnými individuálními činnostmi, 
další měla zajímavý a zábavný pro-
gram). Program se dotkl i tématu 
homosexuality a jejího akceptování 
ve společnosti. Poté, co se mladí lidé 
seznámili během teambuildingových 
her se členy gay organizace Gate, do-
zvěděli se o jejich sexuální orientaci. 
V diskuzi pak odbourali předsudky 
a dozvěděli se leccos o životě těchto 
často sociálně vyloučených lidí. Další 
den byl věnován rozvojovým zemím, 
jejich problémům i kultuře. 
Během celé výměny panovala přátel-
ská až rodinná atmosféra. Účastníci 
si uvědomili různé formy chudoby 
a znevýhodnění a naučili se, jak jim 
čelit. Poznali nové přátele, kultury 
a zlepšili se v komunikaci v anglič-
tině. Také mladí organizátoři získali 
mnoho nových zkušeností, které užĳí 
v běžném životě i při přípravě dalších 
projektů. Výměna navázala na loňský 
projekt „Through the Walls“ věnova-
ný bariérám v každodenním životě. 
Projekt byl realizován za podpory 
Národní agentury projektu Evropské 
komise Mládež v akci.  (btr)

United games of Nations v Olomouci 
V závěru června se  v Olomouci 
uskutečnilo mezinárodní setkání 
mládeže nazvané „Let’s get closer“. 
Do výměny se zapojila necelá čtyři-
cítka mladých lidí z ČR, Německa, 
Polska a Slovinska. Celá akce byla 
organizována mladými lidmi z ob-
čanského sdružení United Games of 
Nations ve spolupráci s Domem dětí 
a mládeže Olomouc.

Studenti na mezinárodním táboře ve Finsku
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POLICIE A ZÁKON

„Spolu s oddělením Olomouc III jsme 
největším obvodním oddělením v rámci 
celého územního odboru Olomouc,“ říká 
nadporučík Jindřich Vyroubal, vedoucí 
oddělení, které sídlí v Sokolské ulici poblíž 
tramvajového depa. „Slouží u nás přibližně 
šest desítek policistů,“ upřesňuje Jindřich 
Vyroubal. 
Muži i ženy zákona, sloužící v tomto ob-
vodu, jsou rozděleni podle funkcí na tak-
zvanou obchůzkovou službu neboli úze-
máře, členy hlídkové služby, zpracovatele 
trestné činnosti a stálou dozorčí službu. 
Obyvatelé centra Olomouce se v terénu 
nejčastěji setkávají s hlídkovou službou 
a pak samozřejmě s územáři, kteří mají 
přidělené konkrétní ulice. Zatímco hlídko-
vé služby nepřetržitě projíždějí město a za-
sahují okamžitě při různých problémech, 
územáři, kterých je v tomto oddělení pat-
náct, se systematicky věnují problémům 
jednotlivých rajonů a ulic. Každý obyvatel 
obvodu si může na internetových strán-
kách Policie ČR najít konkrétního policis-
tu – územáře, který má na starosti právě 
jeho ulici. V případě, kdy člověk potřebuje 
něco vyřídit či oznámit a vydá se přímo 
na služebnu obvodního oddělení, setká se 
zde se stálou dozorčí službou. 

Střed Olomouce hlídá šedesát policistů

Čas prázdnin a dovolených je pro větši-
nu z nás příjemným obdobím. Pro mo-
toristy však tyto měsíce znamenají větší 
provoz na silnicích, více cyklistů a více 
dětí. „Bohužel se k tomuto období váže 
také větší nehodovost, nedodržování 
pravidel silničního provozu a jiné kom-
plikace,“ říká Marie Štrbáková, mluvčí 
Policie ČR. 
Policisté vzhledem k negativním zkuše-
nostem z předešlých prázdnin připomí-
nají lidem, aby se na cestách chovali ohle-
duplně a dodržovali pravidla silničního 

provozu. Důležité je brát v potaz i to, že 
během prázdnin bývají mnohem častě-
ji venku v ulicích děti, a to i bez dozoru 
dospělých. 
Vzhledem ke všem těmto okolnostem 
a zvýšenému provozu na silnicích poli-
cisté z dopravního inspektorátu a z pre-
ventivně informační skupiny od počátku 
července pořádají akce zaměřené napří-
klad na dodržování nejvyšší povolené 
rychlosti v obci. „Tyto dopravně bezpeč-
nostní akce budou v i nadále probíhat 
na území Olomouce a přilehlého okolí. 
Policejní hlídky se zaměří na dodržování 
pravidel silničního provozu, a to přede-
vším na dodržování nejvyšší povolené 
rychlosti a respektování dopravního zna-
čení,“ připomíná Marie Štrbáková.  (mf) 

O prázdninách jsou silnice rizikovější

O pořádek se na území města Olo-
mouce starají policisté ze čtyř obvod-
ních oddělení. Nejviditelnější a v jis-
tém smyslu i nejzatíženější částí 
města je samozřejmě jeho centrum. 

Jaké věci se v obvodu Olomouc I nejčas-
těji řeší? „Centrum města má svá speci-
fika. Kromě běžných přestupků a trest-
ných činů se staráme také o pořádek při 
sportovních utkáních, trzích, koncer-
tech a dalších hromadných akcích,“ říká 
nadporučík Vyroubal. Součástí služby 
ve středu Olomouce je řešení případů 
drobných krádeží, kapsářství, potyček 
v restauracích, vloupání do vozidel, sou-
sedských sporů a také domácího násilí. 
„Ve spolupráci s preventivně informační 

skupinou kontrolujeme také podávání 
alkoholu mladistvým,“ doplňuje vedoucí 
oddělení a dodává, že ve sledované ob-
lasti je v tomto směru několik nechvalně 
proslulých restaurací, na jejichž kontrolu 
je nutné klást zvýšený důraz. 
Policisté mohou dostat na starosti konkrét-
ní rajon nejdříve po dvou odsloužených le-
tech. „Musí perfektně znát rajon, musí mít 
také schopnost empatie a být komunikativ-
ní,“ vyjmenovává nutné vlastnosti tohoto 
typu policistů nadporučík Vyroubal. V je-
ho obvodním oddělení například nedávno 
proběhlo setkání územářů s domovníky 
a správci domů, aby se zlepšila oboustran-
ná spolupráce a zvýšila důvěra. Tento ná-
pad ocenilo i policejní prezidium, a hodlá 
tak příklad obvodního oddělení Olomouc 
I aplikovat i jinde v České republice.  (mf) 

Foto Michal Folta

Vedoucí obvodního oddělení Jindřich Vyroubal

Zástupce vedoucího Pavel Antoš Zástupce vedoucího Stanislav Schön

Při silničních kontrolách nemusí být řidič vždy nervózní – pokud 
se nedopustil přestupku, policisté jej mohou dokonce i obdarovat, 
například stínidlem do vozu.  Foto: Policie ČR



Král komiksu v Moně Lise

� Nekorunovaný král českého komiksu, 
výtvarník Kája Saudek, s jehož dílem se 
setkal snad každý Čech, vystavuje v olo-
moucké galerii Mona Lisa. V prostorách 
galerie se návštěvník setká s důvěrně 
známými motivy z filmových plakátů, 
s úryvky z některých Saudkových komik-
sů, s ilustracemi pro časopisy i s několika 

klasickými obrazy. Součástí expozice své-
rázného kreslíře, jenž se navzdory tomu, 
že jeho tvorbě minulý režim příliš naklo-
něn nebyl, trvale zapsal do dějin českého 
výtvarného umění, jsou jak originály, tak 
kvalitní fotokopie některých známých 
děl. Prodejní výstava, která trvá do 
28. srpna, připomene i takovou klasiku 
české kinematografie jako byl například 
film Kdo chce zabít Jessii.  (mf)
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KULTURA

Oslovit nové diváky, zpestřit prázdnino-
vou kulturní nabídku, ale také upozor-
nit na obtížnou situaci malých kin – to 
je cílem akce, kterou inciovalo statutár-
ní město Olomouc a do níž se zapojili 
provozovatel kina Metropol a občanské 
sdružení Pastiche Filmz. Olomoučané 
se mohou těšit na srpnové promítání ve 
Smetanových sadech.
Filmoví fanoušci znají či alespoň tuší, 
jaká je situace. „Všechna premiérová 
představení jsou přednostně distribuo-
vána přes multiplexy. Tradiční kina, jako 
je olomoucký Metropol, tak mají šanci 
uvádět nové tituly s velkým zpoždě-
ním“, říká Jan Joukal, ředitel společnos-
ti Olomoucká kina. „To se samozřejmě 
odráží na návštěvnosti. O potřebných 
investicích do nového digitálního vy-
bavení radši vůbec nemluvím. Navzdo-
ry každoroční dotaci města se nám tak 
sotva daří pokrýt provozní náklady, 
O prázdninách, kdy je návštěvnost tra-
dičně slabší, se nám pak už vůbec nevy-
platí promítat...,“ dodává Joukal. Přesto 
se provozovatel Metropolu nerozhodl 
na srpen kino prostě zavřít, ale spolu 
s občanským sdružením Pastiche Filmz 
a za podpory města naopak nabízí své 
projekce v parku před Fontánou.

„Našim cílem není jenom zpříjemnit 
sobotní večery ve městě. Chceme tak 
upozornit na neudržitelnou situaci, kte-
rá v distribuci filmových kopií panu-
je“, říká Veronika Klusáková z Pastiche 
Filmz. „Věříme, že se nám podaří oslovit 
jak skalní filmové fanoušky, tak i diváky 
nové, kteří budou Metropolu věrní.“
Záštitu nad akcí má primátor Martin 
Novotný. „Nápad uspořádat letní pro-
jekce kina Metropol v parku se mi líbí 
a jednoznačně jsem ho podpořil. A to 
nejen proto, že na filmy rád chodím. 
Naše město si tradiční kino zaměřené 
i na náročnější diváky určitě zaslouží“, 
říká Novotný a dodává: „Debata o jeho 
další budoucnosti by se rozhodně ne-
měla zužovat pouze na každoroční lici-
tace o výši dotace..“  (red) 

Diváci vybírají nejlepší herce 
sezony

� Který z herců Moravského divadla před-
vedl v minulé sezoně nejlepší herecký vý-
kon? Kdo nejvíce zaujal diváky? O tom roz-
hodnou příznivci divadla v dalším ročníku 
ankety o nejlepší herecký výkon. Ceny bu-
dou spolu s řadou dalších předány v rámci 
slavnostního zahájení příští sezony 1. září 
v hlavním sále Moravského divadla. Večer 
je připravován jako oslava trojího výročí 
– devadesáti let působení české divadelní 
scény v Olomouci, sto osmdesáti let budo-
vy divadla na náměstí a dvě stě čtyřiceti let 
od otevření prvního olomouckého regu-
lérního divadelního sálu. „V průběhu slav-
nostního programu se na jevišti vystřídá 
spolu se sborem a orchestrem i většina só-
listů všech tří souborů MDO, aby předvedli 
ukázky nejúspěšnějšího současného reper-
toáru a nádavkem také ochutnávky plá-
novaných premiér příští sezony,“ přiblížil 
umělecký náměstek MDO Robert Balogh. 
Zároveň proběhne losování výherců z řad 
účastníků divácké ankety. Cena diváků 
Moravského divadla Olomouc je udělova-
ná ve dvou kategoriích: umělec a umělkyně 
sezony 2009/2010. „Diváci mohou volit své 
oblíbené herce, pěvce či tanečníky i během 
divadelních prázdnin prostřednictvím strá-
nek – www.moravskedivadlo.cz,“ vysvětlil 
ředitel Josef Podstata.  (mf)

Moravská filharmonie zve na 

KOLONÁDNÍ KONCERT 
zazní melodie z tvorby 

Bedřicha Smetany, 
Johannese Brahmse 

a Rudolfa Frimla. 

Koncert začíná v 15 hodin
Dirigovat bude Petr Šumník

INZERCE

V neděli 15. srpna v altánu Smetanových sadech 
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Promítání v parku zahájí boj o Metropol

PROGRAM

Sobota 7. srpna • Hotel Modrá hvězda • 1941 • 89 min.
Sobota 14. srpna • Hoří, má panenko • 1967 • 71 min.
Sobota 21. srpna • Skřivánci na niti • 1969 • 90 min.
Sobota 28. srpna • Světáci I 1969 • 99 min.

Začátky představení jsou vždy ve 21 hodin. Smetanovy 
sady, u restaurace Fontána, vstupné dobrovolné, v případě 
nepřízně počasí projekce proběhnou v kině Metropol.
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MUDr. Jaromíra Banková
a  MUDr. Eliška Dohnalová 

od 1. srpna 2010 mění sídlo zubních ordinací 
z Kollárova nám. na Horní lán (Ol.) 

–  v nové budově u konečné zastávky tramvají 1, 4, 6.

Oznámení o změně sídla zubních ordinací

Podrobné zpravodajství  z vašeho regionu  
najdete na

WWW.CESKYDOMOV.CZ

Na Deep Purple se chystají už 
tři tisícovky fanoušků

� Legendární britská kapela Deep Purp-
le bude hlavním tahákem letošního roč-
níku Rockové Olomouce. Tvrdí rockeři 
vystoupí na třetím ročníku této hudební 
akce večer 27. října na ploše zimního sta-
dionu. Podle pořádající agentury Petar-
da Production je už dnes, tedy čtvrt roku 
před vystoupením, prodáno na tři tisíce 
vstupenek a zájem o koncert je veliký. 
„Vstupenky se prodávají dobře, očekává-
me v Olomouci i zahraniční fanoušky,“ 
potvrdila Kristýna Vavríková z Petardy. 
Jen pro srovnání, na loňský koncert jiné 
hvězdy rockového nebe, skupiny Yes, 
přišlo přibližně dva a půl tisíce lidí. 
Britskou hardrockovou partu znají ve 
světě snad všichni, kdo se kdy o hud-
bu zajímali. Kapela se do dějin rockové 
hudby zapsala nejen svými vlastními 
alby, koncerty a další produkcí, ale také 
osobnostmi, které z jejího středu vzešly, 
a pak se proslavily i na sólové dráze. 
Patří k nim například Ritchie Blackmo-
or, David Coverdale či Ian Gillan. Deep 
Purple jsou v krátké době třetím velkým 
jménem ze světa rocku, kteří se na akci, 
pořádané pod záštitou primátora Mar-
tina Novotného, objeví. Před nimi se 
publiku na Hané představili také Uriah 
Heep a Yes. Zajímavé bude sledovat, ja-
kou legendu se organizátorům podaří 
získat pro příští, už čtvrtý ročník.  (mf) 

Promenádními koncerty v altánku ve Sme-
tanových sadech, které probíhají v neděli 
od 15 hodin, chtějí organizátoři připome-
nout atmosféru prvorepublikových kolo-
nád. Zahrají zde jak filharmonici a soubor 
Moravského divadla, tak i různé dechové 
orchestry. Každou neděli se tak obyvatelé 
i návštěvníci Olomouce budou moci poci-
tově vrátit o několik desetiletí nazpět. „In-
spirovala nás atmosféra koncertů z první 
republiky. Chceme lidem nabídnout me-
lodie, které jim příjemně zpestří nedělní 
odpolední procházky v parku,“ náměstek 
primátora Jan Holpuch. 
Letošní prázdninový kulturní program se 
ale neomezí jen na promenádní koncerty 
v parku. Každý pátek od 20 hodin rozezní 
Horní náměstí pravidelné hudební večery 
v podloubí radnice. „Rádi bychom tímto 
oživili páteční večery, kdy se v centru Olo-
mouce scházejí lidé a míří za zábavou,“ vy-
světlil náměstek Holpuch 

Letošní ročník vyvrcholí 10. září, kdy na 
Horním náměstí vystoupí Moravská filhar-
monie u příležitosti 10. výročí zapsání Slou-
pu Nejsvětější Trojice do seznamu památek 
UNESCO.
Za celý program Oživení centra města 
zaplatí radnice cca 250 tisíc korun na od-
měny účinkujícím. Například hudebníci 
Moravské filharmonie a Moravského di-
vadla Olomouc ale vystoupí bez nároku 
na honorář. (mf)

Kultura v létě? Skoro dvacet koncertů
Ani během prázdnin by neměla Olo-
moučany trápit nuda. Nejen v nedě-
li ve Smetanových sadech, ale navíc 
také každý pátek u radnice se lidem 
nabízejí zajímavé koncerty. Loňská 
premiéra projektu Oživení centra 
města se osvědčila, proto na ni letos 
navazuje druhý ročník.

vždy v neděli, 15.00 | altánek ve Smetanových sadech
25. 7.  |  Folklorum a Věrovanka 
společné vystoupení v duchu folkloru 
1. 8.  |  Olomoučané 
napříč hudebními žánry 
8. 8.  |  Hanácká dechovka 
výběr promenádních melodií 
15. 8.  |  Moravská filharmonie Olomouc 
melodie kolonád 
22. 8.  |  Tradicionál 
koncert tradičního jazzu 
29. 8.  |  Moravské divadlo Olomouc 
promenádní koncert orchestru Moravského divadla 
5. 9.  |  Hanácká dechovka 
výběr promenádních melodií

vždy v pátek, 20.00 | podloubí radnice
30. 7.  |  Olomoucký swingband 
repertoár světových souborů ve swingovém podání 
6. 8.  |  Koňaboj 
koncert moravského folku 
13. 8.  |  Tradicionál 
koncert tradičního jazzu 
20. 8.  |  Hanácká dechovka 
koncertní vystoupení 
27. 8.  |  Olomoucký swingband 
repertoár světových souborů ve swingovém podání 
3. 9.  |  Koňaboj 
koncert moravského folku 
10. 9.  |  Moravská filharmonie Olomouc 
koncert u příležitosti zahájení Dnů evropského dědictví

NEDĚLNÍ PROMENÁDNÍ KONCERTY V PARKU 

PÁTEČNÍ HUDEBNÍ VEČERY U RADNICE 
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Taekwondisté olomouckého klubu Scorpions se výrazně 
zapsali do výsledkové listiny turnaje olympĳských nadějí 
v polské Spale. Ve sportovním centru Ce�a se hned dvakrát 
propracovali na stupně vítězů.
Česká republika vyslala na tento významný turnaj šest 
sportovců v kategorii juniorů. 
Z olomouckého klubu taekwondo Scorpions se do repre-
zentačního výběru dostali Daniel Dostál, který vybojoval 
v kategorii do 48 kilogramů bronzovou medaili, a Eduard 
Zelený ve váze do 52 kg získal stříbro. Zbytek české repre-
zentace vybojoval jednu zlatou a dvě bronzové medaile. 

(šed)

Bronzový ha�rick za tři třetí místa získali 
žáci, dvě stříbrné medaile přidali doros-
tenci a sbírku uzavřely s jedním bronzem 
žačky. Za zmínku by však stála i řada dal-
ších nejen finálových umístění.  Bohužel 
se projevila skutečnost, že květnové po-
vodně nedovolily olomouckým veslařům 
naveslovat potřebný počet kilometrů. 
I přesto se dokázali vyrovnat se silnou 
konkurencí z celé republiky.

Nejvíce medailí si připsala tréninková 
skupina mladších a starších žáků vede-
ná trenéry Blankou Vařekovou a Vladi-
mírem Slavíkem. Mladší žáci František 
Hrubý a Eduard Bezděk nejdříve zís-
kali bronz na dvojskifu, poté tito dva 
společně s Filipem Hlavicou, Viktorem 
Červinkou a kormidelnicí Katkou An-
tošovou přidali i další bronz na čtyřce 
párové. Třetí bronzovou medaili získali 

starší žáci na čtyřce nepárové. Posádka 
jela ve složení Adam Portysch, Michal 
Kluka, Jakub Kuchař, Eduard Sklenář 
a kormidelník Petr Kvapil. 
Dvě velmi pěkná druhá místa vybojo-
vali dorostenci, svěřenci Tomáše Vo-
dáka a Víta Komárka. Téměř nečekaná 
stříbrná medaile na čtyřce s kormidel-
níkem, kde startovali Martin Kummer, 
Štěpán Zaoral a kormidelník Petr Kva-
pil společně s LS Brno, byla doplněna 
ještě druhým stříbrem za osmu. Zde se 
k olomoucké trojici připojil ještě Michal 
Koutný.
Medailovou sbírku uzavřely starší žač-
ky se svými trenérkami Petrou Grecma-
novou a Zuzanou Vodičkovou. Předve-
dený výkon na kilometrové trati zajistil 
Kateřině Prchalové, Tereze Dohnalové, 
Heleně Fukalové, Kateřině Hlaváčové 
a kormidelnici Kateřině Antošové bron-
zové medaile. (šed)
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Veslaři potvrdili svoji kvalitu v mládežnických kategoriích

Na umělém kanále v Račicích bojo-
vali žáci a dorostenci o mistrovské 
medaile. Ve velké konkurenci zabo-
dovali také zástupci VK Olomouc. 
Z kanálu úspěšně vylovili celkem 
šest cenných kovů a dalších pět 
úspěšných finálových umístění.

Škorpioni zazářili v Polsku
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Nejmladší šermíři Dukly 
Olomouc získali čtyři mistrovské 
medaile
� Oddíl TJ Dukla Olomouc byl pořadate-
lem finále mistrovství republiky v šermu 
kordem mladších žáků a žaček. Domácí 
naděje se před vlastním publikem neztra-
tily a získaly čtyři finálové medaile. Také 
v celkovém pořadí šampionátu vybojovali 
mladí borci Dukly několik cenných kovů.
V kategorii mladších žáků získal stříbrnou 
medaili Tomáš Jurka, který podlehl až ve 
finále D´Amicovi z SC Praha. V celkovém 
hodnocení Českého poháru obsadil Pavel 
Paxa druhé a Jurka třetí místo. V kategorii 
mladších žaček obsadila Vendula Píchalo-

vá třetí a Michaela Boháčová čtvrté místo. 
V celkovém pohárovém hodnocení obsadi-
la Píchalová třetí a Boháčová pátou pozici.
V soutěži družstev vybojovala družstva 
mladších žáků i mladších žaček stříbrné 
medaile. Obě družstva prohrála boj o zlato 
s družstvy ze Sportovního centra Praha. 
„Zvláště mrzí porážka žáků ve složení 
Tomáš Jurka, Pavel Paxa, David Kollmann 
a Jakub Jurka, kteří vedli již 44:40 a přes-
to prohráli 44:45,“ řekl trenér Dukly Olo-
mouc Jiří Douba.
Družstvo žaček ve složení Píchalová, Bo-
háčová a Sehnalová podlehlo ve finále Pra-
žankám také těsně 43:45. Druhé družstvo 
Dukly ve složení Krausová, Suchánková 
a Špatenková obsadilo páté místo.      (šed)

Ani rozpuštění ledu nepřinutilo mladé 
olomoucké hokejisty k odložení hokejek 
do kouta dětských pokojů. Pod hlavič-
kou IHC Eagles jedenáctiletí a mladší 
hráči začali pronikat do tajů in-line ho-
keje. Zásluhou rodičů se přihlásili do mi-
strovské soutěže a po několika týdnech 
tréninku absolvovali první turnaj. Ve 
Zlíně nejdříve porazili domácí výběr 4:3, 
v dalším duelu Hradec Králové 9:1 a po 
posledním vítězství nad Boskovicemi 
18:3 se radovali ze zisku své první tro-
feje. „Všechny nás to překvapilo. Kluky 
in-line hokej baví, a to se na hře projevi-
lo,“ pochvaloval si výkony mládežníků 
trenér Martin Palinek.
Benjamínci z Olomouce trénují dvakrát týd-
ně v úterý a čtvrtek od 18 hodin zásluhou 
vstřícného kroku HC Olomouc. „Domluvi-
li jsme se na dobrých časech, které dětem 
vyhovují, což je z velké části zásluha Josefa 
Podlahy z olomouckého hokejového klubu. 
Byl maximálně vstříc-
ný,“ ocenil přístup 
klubu Palinek, podle 
něhož je letní podoba 
hokeje vhodným do-
plňkovým sportem. 
„Nenásilně pokračují 
v tréninku. Zlepšují 
si koordinaci pohy-
bu, učí se číst hru. To 
všechno se jim na ledě 
bude hodit,“ říká.
Vrcholem sezony pro 
žákovský tým IHC 
Eagles bylo domácí 
mistrovství v Písku, 
kam se kvalifikova-

lo šest nejlepších týmu z celé republiky. 
V základní skupině mladí hokejisté pora-
zili Beroun 5:2 a Hradec Králové 6:2. Díky 
tomu postoupili do finále, kde sice pro-
hráli se Zlínem 2:4, přesto dosáhli na stří-
brné medaile. „Poslední gól jsme dostali 
při power–play. Těsně před tím jsme na-
střelili tyčku a sahali po vyrovnání. Je to 
škoda, ale druhé místo je hezký úspěch,“ 
konstatoval Palinek.
Na stříbrné medaili se podepsali také 
rodiče mladých hráčů. „Nejvíce musím 
poděkovat Petr Dupalovi, který mi s řa-
dou věcí pomohl,“ uvedl trenér in-line 
hokejistů.
Sestava IHC Eagles Olomouc: brankáři: 
Adam Schejbal, Pavel Nádvorník, obrán-
ci: Tomáš Gallo, Martin Piecha, Matouš 
Pluhař, Spatharis Anagnostis, Jaroslav 
Steiger, útočníci: Josef Podlaha, Martin 
Palinek, Tomáš Skřivánek, David Dupal, 
Miroslav Skopal, Martin Balog.  (šed)
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Žákovský in-line hokej: 

Benjamínci IHC Eagles mají stříbro
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Španělská kultura uchvátí Olomouc
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VOLNÝ ČAS

 

Mezinárodní festival flamenca a Dny 
španělské kultury se po úspěšném prv-
ním ročníku svou dramaturgií zařadily 
mezi největší festivaly tohoto žánru v tu-
zemsku. Leitmotivem je flamenco v jeho 
nejrůznějších podobách. Zájemci se s ním 
seznámí nejen v jeho původní a ryzí po-
době, ale také v modernějších variacích. 
Program zahájí 13. srpna Galavečer fla-
menca v Moravském divadle Olomouc, 
kde se představí hlavní festivalová hvěz-
da, proslulý španělský tanečník Victor 
Castro. Doprovázet jej budou zpěvák 
David Sorroche, kytarista Jorge Sánchez 
a tanečnice Elena Chávez. Sobotní odpo-
ledne 14. srpna nabídne Fiestu před rad-
nicí. Sobotní večer je věnován tanci a slav-
né Carmen. V nastudování režiséra Jána 
Ďurovčíka se v Moravském divadle před-
staví soubor Slovenského divadla tanca. 
Na neděli je připraven klavírní koncert 
Any Benavides. 

Spolu se španělskou ambasádou pořa-
datelé připravili přehlídku španělské ki-
nematografie v multikině Cinestar. Pro 
všechny, kteří budou mít chuť vyzkoušet 
speciality španělské gastronomie, je při-
praven Týden španělské kuchyně v ho-
telu NH Olomouc Congress. Zajímavá 
bude také výstava fotografií Petra Víta 
zachycující atmosféru španělské Anda-
lusie a Kolumbie. Výstava bude k vidění 
v prostorách centra CITY Olomouc.
Festivalové večery a noci jsou věnovány 
Sangria party, vloni velmi oblíbené. Kromě 

typického nápoje Sangrie se bude podávat 
originální španělské víno, nápoj zvaný Tin-
to a jednohubky Tapaz. Neodmyslitelnou 
součástí budou španělské rytmy, které ne-
nechají žádného návštěvníka klidným. To 
vše bude probíhat v barech v Mlýnské ulici.
Zájemci o flamenco mohou navštívit ně-
který z workoshopů pod vedením špa-
nělských a českých lektorů. Festival pod-
pořilo také město Olomouc a španělská 
ambasáda a Institut Cervantes Praha. Více 
informací na www.flamencoolomouc.cz. 
 (mf)

Vyfoťte si Evropskou unii 

� Letní fotografickou soutěž na téma EU 
všude, kam se podívám vyhlásila infor-
mační síť středisek Europe Direct v ČR. 
„Vyzýváme všechny cestovatele, turisty, 
prázdninové nadšence i dovolenkáře, kte-
ří se budou toulat letní Evropou – vyfoťte 

se na dovolené 
s čímkoliv, co 
se týká EU,“ 
vysvětluje Re-
gina Kyselová 
z Europe Di-
rect Olomouc. 
Fotografovat 
se tedy mohou 

zájemci například u známých památek 
členských zemí nebo s vlajkou, s eurem 
a podobně.
Fotografie pak soutěžící musí doručit do 
střediska Europe Direct Olomouc na Hor-
ním náměstí v podloubí radnice osobně 
nebo poštou, a to nejpozději do 11. září 
2010.
„Pětici nejoriginálnějších fotografií od-
měníme a ty nejzajímavější vystavíme ve 
střediscích Europe Direkt,“ slibuje Regina 
Kyselová.  (red) 

Knihovna města Olomouce zve všech-
ny malé i velké čtenáře do Medvědína. 
Pobočka knihovny v Jungmannově ulici 
totiž připravila na prázdniny výstavu 
plyšových medvědů MEDEXPO 2010 
aneb Každý se nějak jmenuje.  Až do 
31. srpna najdete v prostorách knihov-
ny medvědy i medvídky všech velikostí 
a připomenete si dobu, kdy jste i vy měli 

svého plyšáka. Všechna zví-
řátka mají lidská jména a na 
štítku u medvídka se dozví-
te původ zvoleného jména. 
Výstava je doplněna knihami s temati-
kou medvědů a medvídků v dětské či 
komiksové literatuře. 
Pro první návštěvníky a pro soutěživé 
děti jsou připraveni i medvídci perníko-
ví. Půjčovní doba pobočky v Jungman-
nově ulici o prázdninách je Po, Út, Čt  
10 – 12, 13 – 18 a v pátek 10 – 12, 13 – 15 
hodin.  (red)

Kam za medvědy? Do knihovny

Milovníci španělské kultury mají 
další možnost nasát atmosféru této 
atraktivní země. Na čtyři dny se Olo-
mouc od 12. do 15. srpna zahalí do 
typických rytmů, vůní a chutí.

ÚPRAVA PŮJČOVNÍ DOBY O PRÁZDNINÁCH 

Knihovna města Olomouce oznamuje, že v době 
školních prázdnin, tj. od 1. 7. do 31. 8., nepatrně 
upravila svoji půjčovní dobu:

1.  dětské oddělení rozšíří své služby v dopoledních hodi-
 nách (9 – 11 hodin);
2. v sobotu bude zavřeno;
3. v pátek všechna oddělení a pobočky končí v 15 hodin.

Podrobnosti na www.kmol.cz 



Požární útok v Radíkově vyšel i napočtvrté

RADNIČNÍ LISTY / 25

OBČANSKÁ SPOLEČNOST

Zavoláme vám zpět! 
slibuje poradna

� Novou službu Poradny pro osoby se 
zdravotním znevýhodněním v Olomouci 
s názvem Zavoláme vám zpět! mohou vy-
užít Olomoučané. „V případě, že si uživa-
telé nebudou moci přĳít osobně pro radu 
do naší poradny, mohou nově využít tuto 
službu,“ uvádí Kristýna Pikalová, vedoucí 
poradny. „Stačí, když zájemce o tuto službu 
zavolá a požádá, abychom mu zavolali zpět 
a poskytli poradenskou službu, nebo když 
pošle sms. Využít může čísla 774 724 877, 
pevnou linku 587 406 126 a nově i Skype: 
poradna.pro.ozz,“ upřesňuje Kristýna Pi-
kalová. Poradna je k dispozici pro nové 
zájemce především v pondělí od 8 do 
12 hodin, úterý od 12 do 16 hodin a ve čtvr-
tek od 8 do12 hodin. Poradna poskytuje 
konzultace zejména v sociální oblasti. Více 
se můžete dozvědět na stránkách www.
iporadna.cz.  (red) 

Výbor SDH připravil pravidla s tím, že 
soutěž bude organizována na místní 
vodárenské nádrži jako zpestření oslav. 
Svým pojetím a charakterem vystihuje 
skutečnou práci zásahové jednotky. Ha-
siči absolvují plavbu na ra�u v délce cca 
50 m po nádrži, dále požární útok vede-
ný do kopce po terasovitých polích ve 
vyznačeném koridoru, všichni s jednot-
ným čerpadlem Tohatsu připraveným 
v klidu vedle základny.  Na základnu si 
družstvo předem uloží všechny potřeb-
né součásti, vše pod kontrolou rozhod-
čích a neomylné časomíry. Celá akce, tak 
jako v letech minulých, proběhla pod zá-
štitou vedoucího odboru ochrany magis-

trátu Ing. Radka Zapleta-
la. Magistrát také zajišťuje 
pro účastníky poháry, dal-
ší ceny jsou od sponzorů, 
které si zajistí místní SDH.    
Že o tuto soutěž je zájem 
nejen mezi SDH v blízkém 
okolí, ale i ve vzdálenějších 
lokalitách, dokladuje i to, že 
již podruhé startovalo druž-
stvo DHZ Rusovce z před-
městí Bratislavy. Tradičně 
se objevuje SDH Kobylí 
z Brněnska, SDH Zdoun-
ky z Kroměřížska a letos 
přĳelo na zkušenou i SDH 
Šilhéřovice. O tom, že zvládnout ra� není 
až tak jednoduché, se přesvědčilo několik 
družstev. Těch, kteří napadali do vody při 
vylodění, bylo letos více, a tak se bavili 
i diváci.
Nakonec se letošního ročníku účastnilo 
14 družstev mužů a 4 družstva žen. Pro 
pořadatele je organizace  této soutěže ná-
ročná, řídí průběh akce, komentují průběh 

soutěže, pak na chvíli odloží mikrofon, 
začlení se do soutěžního družstva SDH 
Olomouc – Radíkov, a dokonce dokáží 
zvítězit, jak se to povedlo letos. Vítězství 
je vždy pozitivním impulzem do dalších 
aktivit, a tak zcela určitě bude i ročník 
2011. Hasiči děkují za pomoc okolním 
SDH i dalším místním občanům, kteří se 
na organizaci podíleli.  (red) 

Radniční listy by chtěly populární for-
mou představit všech patnáct klubů pro 
seniory, které zřizuje město Olomouc. 
„Ať je o nich slyšet a všichni vědí, že 
i stáří může být veselé,“ říká náměstek 
primátora Ladislav Šnevajs, do jehož 
kompetence patří i sociální služby. 

Dnes jsme se vydali na zahradní slavnost 
do Nedvězí.
Na počest 75. narozenin členky klubu zde 
uspořádali fotbalové utkání. Předsedkyně klu-
bu paní Soňa Konkolová vysvětluje pravidla: 
„Jde o to dát co nejvíce gólů a hrát férově, o to 
se nám stará náš rozhodčí. V případě úrazu 
zde máme kvalifikovaný zdravotnický per-

sonál, který poskytne první pomoc.“ A uka-
zuje na dvě členky v pečlivém přestrojení za 
zdravotní sestry. „V našem klubu jsou různé 
převleky a představení již tradicí, začalo to 
jedním nápadem k narozeninám a nechtělo 
se nám u toho skončit. Nedávno jsme jedno-
mu členovi připravili vystoupení v podobě 

mažoretek, jindy jsme 
zase byli převlečeni za 
kuřata, pak za kočky. 
Vždy se snažíme kaž-
dou oslavu nějak oz-
vláštnit.“ Na otázku, 
zda se zapojují i pá-
nové, s úsměvem uka-
zuje na další fotografii 
a dodává: „To víte, že 
ano, tady kupříkladu 
jsou pánové převleče-
ni za panenky v rámci 
představení na motivy 
známé písně Šly pa-
nenky silnicí“. 

V klubu vládne dobrá atmosféra, grilování je 
v plném proudu a mezi téměř padesáti pří-
tomnými můžeme potkat i seniory z jiných 
olomouckých částí, kteří vždy rádi zavítají do 
klubu v Nedvězí za příjemně stráveným odpo-
lednem. Mimochodem, utkání skončilo 6:6… 

Zdislav Doleček, 
odbor sociálních služeb a zdravotnictví 

Už čtvrtým ročníkem se představila 
na konci června v Olomouci – Radí-
kově soutěž Netradiční požární útok. 
Soutěž se zrodila v roce 2007, kdy 
sbor dobrovolných hasičů Olomouc 
– Radíkov slavil 115 let svého zalo-
žení.

Představujeme klub pro seniory v Olomouci – Nedvězí
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Postavili ho na Brněnské cestě

Ve stavební historii středověkých objektů  
lze najít řadu společných prvků, jež rov-
něž tvořily původní stavební základ námi 
sledovaného domu v Univerzitní ulici. 
Z archeologických vykopávek a typologie 
středověkých objektů v jiných lokalitách 
víme, že stavební prostor byl ve 14. až 
15. století vymezen hradební linií. Stře-
dověké parcely byly široké cca 10 metrů 
a dlouhé 30 m. U středověké zástavby roz-
lišujeme dva půdorysné typy domů, které 
vznikaly nejspíše už ve 13. století. Jsou buď 
průjezdovým typem, anebo typem síňo-
vým. Charakteristické je pro ně to, že při 
ulici měly vstupní a zároveň výrobní, ob-
chodní a shromažďovací prostory, vzadu 
potom podsklepenou obytnou komoru, ko-
lem které vedl průchod či průjezd do dvo-
ra, situovaný vždy v zadní části domovní 
parcely. U objektů, jejichž vývoj se uskuteč-
ňoval postupnými adaptacemi starších pů-
dorysů lze předpokládat, že zadní komora, 
která vytvářela křídlo (trakt), označované 
jako špýcharové, bývala starším, původně 
domem jednoduššího typu, který byl před 
výstavbou průjezdového domu obklopen 
nezastavěným dvorkem.
Nejstarší jádro domu v Univerzitní ulic č.p. 
226, vybudované na typicky úzké hloubko-
vé parcele, je gotické.  Dům byl situován do 
historicky exponované části města, kterou 
ve středověku procházela stará brněnská 
cesta. Nalézal se historicky v dolní části pů-
vodně Židovské, později Božetělské ulice, 
v blízkosti středověké „Nové brány“.  Stojí 

naproti v jádru  pozdněgotické kaple Boží-
ho Těla, která pochází ze druhé třetiny 15. 
století a byla zřejmě postavena krátce po 
vypuzení židů z města v roce 1454, protože 
již od roku 1459 se pro tuto ulici vžil název 
Božího Těla.

Radní určili povinnosti majitelů domů

Jedná se o takzvaný „dům průjezdového 
typu“, který měl průjezd po boku v celé 
hloubce domu. Výše zmíněný typ středově-
kého domu býval zpravidla jednopatrový, 
což odpovídalo i diferencovanému rozvr-
žení hmoty interiéru. V námi sledovaném  
domu přední vstupní prostor musel být 
vyrovnáván ze zadní síní, protože v zad-
ním prostoru je přízemní síň disponovaná 
výše. Tato situace je většinou charakteristic-
ká pro objekty vystavěné v 15, respektive 
16. století. Klenby byly u městských domů 
až do 16. století patrné méně. Když se 
během urbanistického vývoje měst ve 
14. – 15. století slila hmota domů postave-
ných na úzkých hloubkových parcelách 
v bloky, bylo nutné, aby městská rada sta-
novila právní předpisy, které:
a) zajišťovaly požární bezpečnost
b) chránily životní prostředí
c) určovaly vzájemné povinnosti sousedů, 

které se týkaly obou předešlých bodů, 
ale i takové, které stanovily podíl na 
opravách štítových zdí, jež bývaly často 
společné.

Středověké objekty Olomouce, což je patr-
né i z dochovaných vedut a typologie, po-
krývaly strmé sedlové střechy, orientované 
kolmo k ulici anebo domy s atikovými štíty. 
V žlabech, jež vytvářelo spojení střech dvou 
domů, se odváděla dešťová voda na ulici. 
Vnitřní dispozici tvořily nezbytné suterény, 
které sloužily jako zázemí domu, například 
i pro úschovu potravin anebo k ochraně 
obyvatel v období nebezpečí. Ty byly, tak 
jako v mnoha středověkých městech, pří-
stupné z vnitřní části domu. 
Velmi dlouhým vývojem, který je typický 
i pro námi sledovaný objekt, se vytvořila 
varianta dvoutraktové dispozice průjezdo-
vého domu se středním traktem, kde byla 
umístěna černá kuchyně jak v přízemí, tak 
i v patře. Obývací místnosti patra potom 
byly vytápěny kamny, které mnohem více 
vyhovovaly pohodlnějšímu bydlení měšťa-
nů. Síň bývala reprezentačním prostorem 

domu. Ve středověkých měšťanských do-
mech bývaly jedna až dvě síně, a to v pří-
zemí a patře domu, situované nad sebou. 
Přízemní vstupní prostor, klenutý, měl ko-
munikační a provozní funkci. Vcházelo se 
tam z ulice. Majitel domu buď tam, anebo 
v zadní komoře, provozoval řemeslo, ob-
chod anebo se tam čepovalo pivo, pokud 
se jednalo o právovárečný dům. Ve střed-
ní části býval umístěn vstup do sklepa. Po 
schodech se vcházelo do malého prostoru 
patra (sínce), odkud vedl vstup do patro-
vých místností zadní komory, černé ku-
chyně ve střední části traktu a do takzvané 
přední „svrchní síně“. Tato síň, s okny ori-
entovanými do průčelí, sloužila jako shro-
mažďovací místnost rodiny. Zahrnovala 
buď celý plošný prostor přední části patra 
domu, anebo byla, jako v našem případě, 
tato prostora rozdělena na dvě nestejně 
velké části. V zadním traktu byla umístěna 

Dům s polovičkou man
K nesmírně zajímavým objektům, 
které dotváří neopakovatelnou at-
mosféru olomoucké památkové re-
zervace pro návštěvníky města i Olo-
moučany, patří například v jádru 
středověký dům v Univerzitní ulici, 
v bezprostřední blízkosti barokního 
jezuitského konviktu a kaple Božího 
Těla. Při jeho památkové obnově, jež 
probíhala v 80. letech 20. století, byla 
odkryta řada nesmírně cenných  ar-
chitektonických a umělecko historic-
kých prvků, jež byly do doby jejich 
nálezů neznámé. 

Detail fasády průčelí 1. a 2. patra. Stav před rekonstrukcí v roce 
1985.
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zadní komora, která sloužila jako ložnice 
anebo skladiště cennějších věcí rodiny.
Zastropení bývalo u starších objektů plo-
chostropé, tvořené z oloupaných kmenů, 
kladených vedle sebe přes nosné trámy, 
nahoře omazané lepenicí. Záklopové trá-
mové stropy  jsou mladšího data a byly po-
užívány jak v období konce 15. století, tak 
i v renesanci a baroku. V 16. století dochá-
zelo k zastropení klenbami. Výše uvedené 
příklady jsou typické i pro náš objekt.
V zástavbě domů středověkých měst do-
cházelo často k problému orientace. Prv-
ní individuální viditelné označení, to, co 
dnes nazýváme domovními znameními, 
dostávaly domy v Praze a královských 
městech, především pro  bohaté patricĳské 
rody a jejich právovárečné domy. O rych-
lém rozšíření domovních znamení, jejich 
popularitě a snaze vlastnit osobní znamení, 
nás obeznamuje povolení krále Václava IV. 
z roku 1392,  který dovolil „novoměstským 
štítařům“ malovat na domy osobní znaky 
a štíty. V 16. století nesla domovní znamení 
převážná část domů středověkých měst. 

O co šlo v roce 1523?

U domu v Univerzitní ulici byly vedle ry-
tých architektonických článků  odkryty 
i zbytky nástěnných maleb fasád. Ve střed-
ní části fasády prvního patra, odděleného 
kordonovou římsou z 19. století, byla ob-
jevena stylizovaná figura ženy v dobovém 
měšťanském oděvu, který se skládá z dlou-
hých červených šatů a zeleného svrchního 
pláště. Hlavu měšťansky pokrývá červený 
baret a rozevlátá bílá rouška. Důležitý ná-
lez reprezentoval renesanční štít s měšťan-
skou značkou – „merkou“ a monogramem, 
z nějž se dochovalo pouze písmeno „G“, 
umístěné přibližně ve středu levého boku 
štítu. Z dalšího štítu, pravděpodobně z ob-
dobnou měšťanskou značkou, nalézající se 
na opačné straně figury, se dochoval pouze 
fragment. Vedle erbovních znaků kompo-
zici doplňoval původně čtyřřádkový nápis, 
psaný v němčině. Z velmi silně poškoze-
ného textu, vepsaného do rytých řádků, se 
podařila restaurátorům pouze závěrečná 
část „Olomüncz 1523“.  Současně byl pod 
korunní římsou odkryt raně barokní leto-
počet „ANNO 1689“.
Exkurz k zjištění starších majitelů domu je 
možný po prostudování spisového mate-
riálu Města Olomouce. Jména nejstarších, 

písemně známých majitelů domu byly zís-
kány ze středověkých olomouckých měst-
ských knih. Studiem řady pramenů bylo 
zjištěno, že nejstarším známým majetkem 
domu, dnes označeným číslem popisným 
226, byl František Gortler. Víme, že dům le-
žící naproti Božetělské kaple (Heilige Leich-
na) prodal v roce 1518 za 40 hřiven Mikuláši 
Bradovi vom Czolcz. Dům dále například 
vlastnil městský notář Jan Rudolf Mendeli-
us (od roku 1623 do roku 1634) anebo ma-
líř Kristián Anderman, po jehož smrti byl 
dům dlouho opuštěn, protože jeho pozů-
stalá vdova nedlouho po manželově smrti  
z Olomouce odešla do Polska. V roce 1688 
zchátralý dům koupil olomoucký sochař 
Jan Herzog a zvýšil ho o patro dostavbou 
atikového štítu. V majetku olomouckých 
sochařů dům zůstal i následně. V roce 1715 
jej koupil Augustin Thomasberger a po 
něm dům zdědil jeho syn Ignác. 

Ženě na malbě chybí partner

Ke kterému z měšťanů, který obýval dům 
v první polovině 16. století, se vztahuje od-
krytá malba s osobní značkou na štítu „mer-
kou“, není zatím možné spolehlivě určit. 
Tato nesmírně cenná raně renesanční malba 
na fasádě průčelí je pro bližší identifikaci 
příliš neúplná, protože zde chybí pravdě-
podobně figura muže, původně doplňující 
kompozici na manželský pár. Z monogra-
mu lépe dochovaného levého štítu, o ně-
mž lze soudit, že patřil manželce majitele 
domu, bylo navíc rekonstruovatelné pouze 
počáteční písmeno příjmení. Z fragmentu 
nápisu rovněž nelze rozhodnout, zda se le-
topočet 1523 vztahuje k roku vzniku maleb 
anebo nějaké významné osobní či obecné 
události. V této souvislosti není bez zajíma-
vosti, že k tomuto roku se v Olomouci váže 
potvrzení mílového práva a vinného šenku 
králem Ludvíkem Jagellonským. 
Ryté nárožní kvádrování pochází ze druhé 
poloviny 16. století. K poslední významné 
přestavbě domu došlo až po skončení tři-
cetileté války (1618-1648), během níž bylo 
město v důsledku švédské okupace ze 
dvou třetin zničeno. Ze sedmi set domů 
obývaných před příchodem Švédů se úplně 
zřítilo 272 a částečně 260. Z původně 30 000 
obyvatel Olomouce jich ve městě nezůstalo 
více než 1675. Dokončení přestavby domu 
je datováno letopočtem 1689, nacházejícím 
se pod korunní římsou. Dům byl zvýšen 

o druhé patro a jeho průčelí dostalo novou 
fasádu, která původní renesanční fasádu 
úplně potlačila. 

Objev maleb byl překvapením

Objev fragmentů renesančních nástěnných 
maleb na budově měšťanského domu byl 
na konci 80. let 20. století ojedinělou udá-
lostí. Následně po zahájených a inspira-
tivních průzkumech fasád olomouckých 
měšťanských domů byly zjištěny řady dal-
ších nálezů, které se po restaurování staly 
nezbytnou součástí architektury historic-
kých objektů. Ukázalo se, že mnohdy příliš 
razantní postupy při obnově fasád historic-
kých měst, typické  bohužel i pro Olomouc, 
nás ochudily o neopakovatelné a nenahra-
ditelné kulturní hodnoty, které dokládají  
bohatou historii měst, domů a jejich oby-
vatel, a připravily nás také o velmi důležité 
etické, estetické a řemeslné kvality, bohužel 
nenávratně zanikajícího architektonického 
detailu.  Karel Žurek
(z připravované knihy o měšťanských značkách 
a znameních v Olomouci)

nželského páru 
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Byť s jednou kaňkou, dá se považovat le-
tošní první ročník Volkswagen Olomouc-
kého půlmaratonu za mimořádně úspěš-
ný. Onou vadou na kráse byla chyba na 
trati, která zavinila, že si dva vedoucí běžci 
nechtěně zkrátili trasu, a později tak mu-
sela být výsledková listina přepsána, takže 
dva smolaři z Keni dodatečně přišli o me-
daile. „Je mi líto, že k této události došlo. 
Myslím, že roli sehrál fakt, že se na této 
trati běželo poprvé, a také souhra náhod,“ 
řekl předseda organizačního výboru Carlo 
Capalbo. Historicky prvním vítězem olo-
mouckého půlmaratonu se tak stal další 
Keňan Joseph Maregu. „Byl to dobrý ma-
raton, dobrá trať, jen bylo trochu horko,“ 

uvedl v cíli spokojený, i když vyčerpaný 
keňský běžec, který doběhl v čase 1:03:20. 
„Dostávali jsme množství zpráv od běžců, 
kteří si pochvalovali neuvěřitelnou atmo-
sféru nejen na Horním náměstí, ale po celé 
trase,“ dodal Carlo Capalbo. Závodu se 
v různých kategoriích zúčastnilo na 2,5 ti-
síce lidí. (mf) Foto: Robert Mročka

Město nabízí k PRONÁJMU DALŠÍ BYTY
�  Přichystalova 70, Olomouc, č.b. 32, 1. patro, 0+2, 
dluh 10 000 Kč, kauce 10 000 Kč, bez nutnosti oprav
�  Přichystalova 70, Olomouc, č.b. 52, 3. patro, 0+1, 
kauce 5 000 Kč, bez dluhu, bez nutnosti oprav
�  Horní nám. 20, Olomouc, č.b. 5, 2. patro, 3+1, 
dluh 19 764 Kč, kauce 9 000 Kč, nutné opravy 
�  Ztracená 1, Olomouc, č.b. 11, 2. patro, 2+1, bez 
dluhu, kauce 8 000 Kč, byt opraven 
�  I. P. Pavlova 62, č.b. 46, 9. patro, 3+1, bez dluhu, 
kauce 9 000 Kč, bez nutnosti oprav
�  Synkova 4, Olomouc, č.b. 6, přízemí, 1+kk, dluh 
55 476 Kč, kauce 6 000 Kč, byt opraven 
�  Synkova 8, Olomouc, č.b. 27, 4. patro, 2+kk, dluh 
33 505 Kč, kauce 7 000 Kč, byt opraven 
�  Černá cesta 33, Olomouc, č.b. 14, 2. patro, 2+1, 
dluh 62 958 Kč, kauce 8 000 Kč, nutná oprava 
�  Balbínova 5, Olomouc, č.b. 17, 3. patro, velikost 
2+kk, bez dluhu, kauce 30 000 Kč 
�  Balbínova 5, Olomouc, č.b. 4, přízemí, velikost 
2+kk, dluh 92 685 Kč, kauce 30 000 Kč 
�  Politických vězňů 2, Olomouc, č.b. 85, 10. patro,  
1+1, dluh 9 273 Kč, kauce 7000 Kč
BYTY URČENÉ K PRODEJI:
�  Černá cesta 4, Olomouc, č.b. 11, 4. patro, 2+1, 
cena za uzavření nájemní smlouvy 62 200 Kč, prodejní 
cena bytu je 625 000 Kč + 4 000 Kč za zpracování zna-
leckého posudku, prohlídka bytu 29. 7. ve 14.00 hod  
�  Foerstrova 15, Olomouc, č.b. 34, 5. patro, 1+1, 
cena za uzavření nájemní smlouvy 50 900 Kč, prodejní 
cena bytu je 400 000 Kč + 4 000 Kč za zpracování zna-
leckého posudku, prohlídka bytu 27. 7. v 8.00 hod  
�  Foerstrova 15, Olomouc, č.b. 41, 6. patro, 3+1, 
cena za uzavření nájemní smlouvy je 63 300 Kč, prodej-
ní cena bytu je 625 000 Kč + 4.000,- Kč za zpracování 
znaleckého posudku, prohlídka bytu 27. 7. v 8.30 hod  
�  Foerstrova 34, Olomouc, č.b. 5, 1. patro, 1+1, 
cena za uzavření nájemní smlouvy je 36 870 Kč, pro-
dejní cena bytu je 400 000 Kč + 3 960 Kč za zpracování 
znaleckého posudku, prohlídka bytu 27. 7. v 9.15 hod  
�  Voskovcova 6, Olomouc, č.b. 33, 6. patro, 0+1, 
cena za uzavření nájemní smlouvy je 36 670 Kč, pro-
dejní cena bytu je 390 000 Kč + 3 000 Kč za zpracování 
znaleckého posudku, prohlídka bytu 29. 7. v 8.00 hod  
�  Slavonínská 20, Olomouc, č.b. 6, přízemí, 1+1, 
cena za uzavření nájemní smlouvy je 45 400 Kč, pro-
dejní cena bytu je 600 000 Kč + 4 000 Kč za zpracování 
znaleckého posudku, prohlídka bytu 29. 7. v 8.45 hod  
BYTY K PRONÁJMU S ODPRODEJEM V ROCE 2020 
VE SPOLEČNÉM VLASTNICTVÍ BD A SMOL. 
�  Rumunská 11, Olomouc, č.b. 12, přízemí, 1+kk, 
záloha na kupní cenu bytu je 523 600 Kč + doplatek náj-
mu, nájem 50 Kč/m2/měsíc 
�  Topolová 6, Olomouc, č.b. 20, 2. patro, 1+kk, 
záloha je 344 000 Kč + doplatek nájmu, nájem 
50 Kč/m2/měsíc 
�  Topolová 6, Olomouc, č.b. 6, přízemí, 1+kk, 
záloha je 336.000,- Kč + doplatek nájmu, nájem 
50  Kč/m2/měsíc 

Termín podání žádostí je do 4. 8. včetně. Žádosti 
podávejte písemně na Správě nemovitostí Olo-
mouc, a.s, bytový úsek, Školní 2, 771 41 Olomouc, 
tel. 585 238 106, 585 238 119.

První ročník maratonu byl velkolepý
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Letos si olomoučtí letci a přátelé letectví 
připomenou toto výročí při leteckém dni, 
naplánovaném na 11. září. Na letišti v Ne-
ředíně bude po celý den vystaveno letadlo 
Blériot. Zájemci si jej budou moct důklad-
ně prohlédnout, a Blériot dokonce předve-
de i několik letů. 

Začátky motorového létání

V prosinci roku 1903 obletěla svět úžas-
ná zpráva: Bratři Wrightové uskutečnili 
ve Spojených státech amerických první 
úspěšný let letadlem poháněným moto-
rem. V Evropě se úspěšný let zdařil roku 
1906 pilotu Alberto Santos-Dumontovi. 
Brzy na to se začíná s létáním i v Anglii, 
Německu, Itálii, Rakousku-Uhersku. Nad 
českým územím uskutečnil první krát-
ký let francouzský pilot L. J. Gaubert dne 
28. prosince 1909 nad dostihovým závo-
dištěm v Praze – Chuchli. Krátký, ale první 
řízený motorový let nad českou půdou.
17. dubna 1910 přinášejí noviny skvě-
lou zprávu z Pardubic: „Včera, 16. dubna 
o 11. hod. dopolední, se vznesl ing. Kašpar 
na Blériotově jednoplošníku do výše 20 – 25 
m a proletěl dráhu asi 2 km. Jest to první 
Čech, který letěl nad českou půdou.“
Jan Kašpar se narodil 20. května 1883 
v Pardubicích. Od mládí se zajímal o mo-
tocykly, automobily a jiné technické no-
vinky tehdejší doby. Letecké události jej 
natolik nadchly, že na podzim roku 1909 
objednává u Blériota letadlo. 9. dubna 
1910 je dodáno do Pardubic a Jan Kašpar 
s ním podniká první aviatické pokusy. Ty 
jsou záhy korunovány již zmiňovaným 
úspěšným letem. 
Po složení úředních zkoušek absolvoval 
19. června 1910 ing. Jan Kašpar v Pardubi-
cích své první veřejné letecké představení, 
a vzbudil tak velký zájem všude v Čechách 
a na Moravě. Začali se hlásit zájemci o jeho 
produkci. V červenci vzlétl v Hradci Krá-

lové a Jaroměři. První týden v srpnu letěl 
v Lysé nad Labem, následující víkend vi-
dělo jeho let na 60 tisíc nadšených Pražanů. 
Tou dobou již v Olomouci naplno běžely 
přípravy k první veřejné letecké produkci 
na území Moravy a Slezska. Hlavním jejím 
organizátorem byl  olomoucký  hoteliér 
a podnikatel Čeněk Kudla. Němečtí  radní 
se však nemohli smířit se skutečností, že 
jako první vzlétne na Moravě český letec, 
a zaslali do Vídně dokonce žádost o zrušení 
produkce, která naštěstí nebyla vyslyšena.

Olomoučtí Němci se zlobili

Místní olomoucké noviny „Pozor“ ze dne 
10. srpna 1910 v článku První vzlet leta-
dlem na Moravě oznamují, „že let se bude 
konat dne 21. srpna“ a dále uvádějí, že „Ku 
vzletu tomu, jenž bude prvním vzletem 
toho druhu na Moravě, konají se již roz-

sáhlé přípravy.“ V článku Vzlet aeroplánu 
inženýra J. Kašpara v Olomouci informuje 
následující den tentýž list o činnosti „naše-
ho jediného aviatika“, který, jak se dále uvá-
dí „dosud nikoho nezklamal, ručí za úplný 
zdar podniku, a lze se tudíž těšiti, že i nám 
bude poskytnuta příležitost zhlédnouti na 
vlastní oči nejnovější vynález lidského du-
cha, původní aeroplán systému Blériotova, 
mistrně ovládaný českým neohroženým 
pilotem...“  Další článek podrobně popisuje 
úspěchy, kterých ing. Kašpar dosáhl v Pra-
ze na Proseku. Již první věty radostně kon-
statují, že „Ve všech vrstvách české Moravy 
jeví se neobyčejný zájem o debut inženýra 
Kašpara. I z Čech docházejí od jeho obdivo-
vatelů a přátel zprávy, že se prvního vzletu 
na Moravě zúčastní. Inženýr Kašpar byl 
před několika dny v Olomouci a s potěše-
ním prohlásil, že se vojenské cvičiště u Ne-
ředína – jedno z největších říše – ke vzletu 
výborné hodí a že si u nás vzhledem k roz-
loze cvičiště s chutí zalétá“. 
Ing. Kašpar dorazil do Olomouce již v pá-
tek 19. srpna a shledal na improvizova-
ném letišti velmi čilý ruch příprav. Vedle 

neředínské pevnůstky č. XV byl postaven 
hangár a tribuny. Letadlo bylo v sobotu 
vystaveno pro veřejnost a stroj vyzkoušen 
dvěma pokusnými vzlety. Nadšené české 
obyvatelstvo Olomouce se nemohlo do-
čkat nedělního odpoledne.
Ne tak německá většina. V noci na neděli 
se pokusily německé skupinky rozbít le-
tadlo v hangáru na cvičišti, to se jim ale 
nezdařilo. Byl to první pokus o sabotáž 
v letectví v českých zemích. Když se rad-
nici nepodařilo nĳak zabránit pořádání 
vzletu, aspoň se snažili tisícům českého 
lidu co možno nejvíce znepříjemnit cestu 
na letiště – namísto dvou vozů tramvaje, 
které obyčejně v neděli jezdívaly, jezdila 
od nádraží jen jediná. Kromě toho nezná-
mí pachatelé naházeli na silnici vedoucí 
k letišti velké kameny, aby tak způsobili 
kalamitu v dopravě automobily. 
Před 6. hodinou odpoledne bylo letadlo 
vytaženo z hangáru, stroj znovu vyzkou-
šen a přichystán k vzletu. O půl sedmé se 
ing. Jan Kašpar vznesl k historickému prv-
nímu letu nad územím Moravy. Jeho let tr-
val šest a půl minuty, během něj ve výšce 
40-60 m zakroužil nad cvičištěm a zamířil 
i nad Topolany a Hněvotín. Bohužel ne-
nadálá porucha směrového kormidla do-
nutila ing. Jana Kašpara k předčasnému 
přistání, za obrovského jásotu a ovací při-
hlížejících diváků. Na letišti v Neředíně se 
tu srpnovou neděli shromáždilo na 30 tisíc 
diváků. Tímto počtem dosáhla Olomouc 
po Praze největší návštěvnosti.
Tento, z našeho pohledu krátký let, měl 
pro tehdejší českou menšinu v Olomouci 
obrovský význam.  21. srpen 1910, den ko-
nání veřejného vzletu ing. Kašpara v Olo-
mouci, se tak stal manifestací české Mora-
vy vzdávající hold českému aviatikovi. 
V tomto významném roce uskutečnil 
ing. Kašpar veřejná vystoupení ještě 
v dalších městech. Následující rok, 13. 
května 1911 pak uskutečnil svůj nejslav-
nější let z Pardubic do Prahy. Vykonal 
jej na stroji vlastní konstrukce –  jedno-
plošníku Kašpar JK. Toto letadlo pak 
věnoval v roce 1913 Národnímu tech-
nickému muzeu v Praze. Po smrti své-
ho otce, velkého příznivce aviatiky, 
létání načas zanechal a definitivní ko-
nec pro něj znamenala 1. světová válka. 
Po válce se k létání již nevrátil. Zemřel 
2. března 1927. Jeho průkopnické lety 
však položily pevný základ českého le-
tectví. Více na www.letiste-olomouc.cz

Jiří Prokeš
Foto archiv autora

Před sto lety letěl nad Olomoucí ing. Jan Kašpar
Příští měsíc, konkrét-
ně 21. srpna, uběhne 
přesně sto let od pa-
mátného dne, kdy 
nad olomouckým 
vojenským cvičiš-
těm vzlétl ing. Jan 
Kašpar na letadle 

značky Blériot. Byl to vůbec první let 
letadla na území Moravy, což tehdy 
přilákalo 30 tisíc nadšených diváků. 



Tajenku křížovky zasílejte do 12. 8. 2010 na adresu: Magistrát města Olomouce, Horní náměstí 
– radnice, 771 27 Olomouc, kancelář č. 14, nebo na e-mailovou adresu: zpravodaj@olomouc.eu.
Správná tajenka z minulého čísla: právo skladu. Vylosovaným výhercem propagačních předmětů města 
Olomouce se stal Josef Kotouček z Olomouce. 

INZERCE

ZÁBAVA / LISTÁRNA

LISTÁRNA
Chtěl bych velmi pochválit pracovnici Magistrátu města Olomouce paní Ing. Jitku Kmoníčkovou z odboru 
dopravy. Již loni v červnu jsem žádal o opravu uvolněné dlažby ve Werichově ulici č. 8 a 10 v Olomouci 
a už na druhý den byla dlažba opravena. Nyní došlo opět k jejímu poškození a po mé žádosti bylo v krátké 
době zase vše v pořádku.
S takovým rychlým jednáním a ochotou se člověk v dnešní době jen tak hned nesetká. Paní Ing. Jitka 
Kmoníčková zjistila, že uvolněná dlažba se vyskytuje i v dalších  čtyřech místech v plochách přilehlých 
chodníků a požadavek byl zadán do plánu prací a bude zrealizován ve 3. čtvrtletí 2010. 
Se srdečným pozdravem

Jakub František Vinklárek, Olomouc
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... (tajenka) 

byl švédský vojevůdce, 

který v době třicetileté 

války dobyl Olomouc.

Autor:
-kawi-
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map

Kárající 
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U nádraží je už vše v pořádku
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FOTOREPORTÁŽ

Symbolické spuštění elektronického informačního 
systému primátorem Martinem Novotným do pro-
vozu zakončilo 17. června kompletní rekonstrukci 
přednádražního prostoru v Olomouci. Zároveň 
skončily dopravní uzavírky, které komplikovaly do-
pravu i pohyb pěších. Symbolické rozsvícení elek-
tronické informační tabule a slavnostní odhalení 
pamětní desky tak završilo rekonstrukci, která si 
vyžádala skoro 600 milionů korun. Na financování 
čtvrté etapy se podílela Evropská unie dotací z Re-
gionálního operačního programu Střední Morava 
ve výši 100 milionů korun. Olomoucké přednádraží 
je nejdůležitějším dopravním uzlem v kraji, který 
propojuje železniční dopravu s MHD a automobi-
lovou dopravou. „Během devítileté realizace čtyř 
etap rekonstrukce došlo k výraznému posunu od 
nevzhledného a nepřehledného místa k zajíma-
vému modernímu řešení. Věřím, že cestující veřej-
nost i Olomoučané nový komfort přednádražního 
prostoru ocení a že jeho moderní tvář zvýší prestiž 
Olomouce coby jednoho z nejvýznamnějších sídel 
České republiky,“ řekl primátor Novotný.  (mf ) 

Foto: Blanka Martinovská
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